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„Specializace v oboru se neobejde bez potřeby dalšího rozvoje intelektuálního
kapitálu celého zaměstnaneckého osazenstva firmy a také bez přílivu nové krve,
především se specializovaným vysokoškolským vzděláním zejména v oboru
hutnictví, strojírenství a elektrotechniky. Nedílnou součástí naší personální
strategie je projekt spolupráce se školami všech stupňů, přičemž jeho
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Vá�ení studenti,

na zaèátku 90. let uplynulého století se v na�í spoleènosti,
díky neuvá�eným výrokùm hrstky politikù, zaèaly �íøit
velmi negativní názory vùèi nìkterým tradièním prùmyslovým
odvìtvím. Jedním z nich bylo i hutnictví. Tendenèní názory
a z nich pramenící nevhodná rozhodnutí, bohu�el zpùsobily
èeskému hutnímu prùmyslu nejen velké materiální �kody
se znaènými sociálními dùsledky v posti�ených regionech,
ale také nadlouho negativnì poznamenaly veøejné mínìní.
Vývoj svìtového hutnictví za posledních patnáct let pak
tyto názory jednoznaènì negoval.

Dnes se jen velice zvolna daøí mìnit tento obraz v oèích  èeské veøejnosti opìt k lep�ímu.
Nedìlám si iluze o tom, �e toto prùmyslové odvìtví bude v blízké budoucnosti vesmìs pozitivnì
vnímáno, ostatnì nikdy tomu tak nebylo ani v minulosti. Pøesto se domnívám, �e na�e hutnictví,
jako tradièní souèást èeského prùmyslu, má v jeho mìnící se struktuøe opodstatnìné a stále
nezastupitelné místo. Ostatnì ti z vás, kteøí trochu sledují poslední vývoj ve svìtovém hutnictví,
mi dají zøejmì za pravdu, �e by bylo velice krátkozraké utlumovat perspektivní odvìtví, které se
dynamicky rozvíjí a u nás má navíc nejen solidní technologickou základnu a velkou tradici, ale
také kvalitní zázemí pro pøípravu a seberealizaci vysoko�kolsky vzdìlaných odborníkù.

Významným èlánkem èeského prùmyslu jsou TØINECKÉ �ELEZÁRNY, které si v leto�ním
roce pøipomínají 165. výroèí svého zalo�ení. Bìhem tohoto období se �elezárny v Tøinci postupnì
staly jedním z nejvýznamnìj�ích èeskoslovenských prùmyslových podnikù. U� ve tøicátých letech
minulého století ovládaly zhruba tøetinu èeskoslovenského trhu s oceláøskými produkty. Také
v souèasnosti vyrábìjí tøetinu celoroèní tuzemské produkce oceli. Výrobky T� prodává mateøská
akciová spoleènost MORAVIA STEEL prostøednictvím své obchodní sítì u nás i v dal�ích více
ne� 50 zemích celého svìta. TØINECKÉ �ELEZÁRNY jsou nejvìt�í èeskou oceláøskou soukromou
firmou, s pøevládajícím domácím kapitálem, kdy� jejich vìt�inovým vlastníkem je a.s. MORAVIA
STEEL.

TØINECKÉ �ELEZÁRNY se ve své strategii orientují na maximální zúroèení pøedností
technologického a lidského potenciálu firmy, cestou postupné specializace v oboru ocelárenské
výroby a zpracování dlouhých válcovaných produktù. Zvy�ování podílu u�lechtilosti sortimentu
a výrobkù s vy��ím stupnìm finalizace je v na�í firmì jedním z rozhodujících dlouhodobých cílù.
Na�i strategii orientujeme takovým smìrem, abychom lépe eliminovali výkyvy na trhu s ocelí a
zároveò také zvy�ovali pøidanou hodnotu na�ich výrobkù. Upøednostòujeme proto pøedev�ím
výrobní program, který zahrnuje kolejnice, uhlíkové dráty, elektrody, mikrolegované a cementaèní
oceli, automatové oceli a oceli se zvý�enou obrobitelností, legované oceli urèené k zu�lechtìní,
øetìzové, pru�inové, lo�iskové, �roubárenské a také kovárenské oceli. Mezi nejnároènìj�í sortiment
vùbec patøí dodávky pro automobilový prùmysl, který kromì samozøejmé 100% kvality po�aduje
u bezpeènostních dílù také evidenci v celém technologickém toku.

Specializace v oboru, kterou na�e firma nastoupila, vy�aduje také intenzivnìj�í vta�ení
vìt�ího poètu zamìstnancù do øe�ení problémù souvisejících s výzkumem a vývojem, s vìt�ím
vyu�íváním nových poznatkù vìdy v na�í praxi, se zavádìním progresivních technologií,
s rostoucími nároky na kvalitu obsluhy technologických zaøízení a dal�ími po�adavky. To se
samozøejmì neobejde bez potøeby dal�ího rozvoje intelektuálního kapitálu celého zamìstnaneckého
osazenstva firmy a také bez pøílivu nové krve, pøedev�ím se specializovaným vysoko�kolským
vzdìláním zejména v oboru hutnictví, strojírenství a elektrotechniky.

Nedílnou souèástí na�í personální strategie je projekt spolupráce se �kolami v�ech stupòù,
pøièem� jeho nejvýznamnìj�í èástí je právì spolupráce s V�B-TU Ostrava. O jeho dobré úrovni
svìdèí získání ocenìní v celostátní soutì�i �Credit Suisse Zamìstnavatel roku 2004� � HR Excellence
Award 2004 v kategorii Akademické programy. Øe�ení tohoto projektu se týká jak ji� zmiòovaného
strategického cíle rozvoje intelektuálního kapitálu, tak personálního zaji�tìní potøeb firmy
kvalifikovanými zamìstnanci hlavnì technických oborù. Pro absolventy vysokých �kol bylo
v rámci projektu vytvoøeno �Støedisko nástupní praxe�, jeho� hlavním posláním je øízená
nástupní praxe. Jeho fungování se nám velice osvìdèilo a dnes pøiná�í své první ovoce.
V souèasné dobì je nastartován ji� ètvrtý bìh tohoto støediska, který je znovu naplnìn novými
absolventy. Potì�itelné je, �e si mù�eme do uvedeného støediska vybírat ze stále �ir�ího poètu
uchazeèù z øad vysoko�kolských absolventù nám potøebných a po�adovaných studijních oborù.
U pøeva�ující vìt�iny z nich je velký pøedpoklad, �e najdou ve firmì své uplatnìní, zajímavou práci,
mo�nost dal�í seberealizace a také slu�né finanèní ocenìní s øadou dal�ích sociálních výhod.

Na�e firma, patøící dlouhodobì mezi nejvýznamnìj�í a zároveò i úspì�né prùmyslové podniky
v Èeské republice, nabízí mladým lidem uplatnìní ve stále perspektivním prùmyslovém oboru.
Vìøím, �e na�i nabídku na zamìstnání bude v budoucnu nadále zva�ovat stále �iroký okruh
vysoko�kolsky kvalifikovaných odborníkù.

Doc. Ing. Jiøí Cienciala, CSc.
Pøedseda pøedstavenstva a generální øeditel T�, a.s.
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Sjezd chemiků v Ostravě
Letošní druhý zářijový týden na VŠB-TUO byl ve znamení chemie. Po 18
letech se opět v Ostravě konal Sjezd asociací chemických společností,
v pořadí již padesátý šestý. Po čtyři dny v prostorách naší univerzity ro-
kovali chemici z Česka, Slovenska i okolních států. Sešlo se jich na šest
set. Organizátorem setkání byla Ostravská pobočka České společnosti
chemické. O krátký rozhovor jsme požádali předsedu organizačního
výboru sjezdu doc. Ing. Petra Pánka, CSc. z Katedry chemie FMMI, který
je zároveň předsedou Ostravské pobočky České společnosti chemické.

soutì�ích poskytli sponzoøi BorsodChem
MCHZ, s.r.o. a pardubický Cheming, a.s.
Ocenìní bohu�el putovala mimo Ostravu.

Pøed vlastním sjezdem jsme se rozhodli uspo-
øádat pøehlídku u�iteèné a zajímavé chemie pod
názvem �Chemie patøí k �ivotu�. Hlavními
aktéry pøehlídky byli pøedev�ím studenti che-
mických oborù z OU, V�B-TUO a  UP
v Olomouci. Pro dìti byly pøipraveny efektní
pokusy a nejrùznìj�í soutì�e s chemickou té-
matikou (chemické puzzle, pexeso, soutì� ve
stavìní modelù molekul, ...). Ti star�í si mohli
nechat vyèistit zlaté a støíbrné �perky ultrazvu-
kem, zanalýzovat pøinesenou slivovici èi jiný
destilát pomocí plynové chromatografie nebo
nechat provést analýzu vody èi kontrolu kva-
lity UV filtru sluneèních brýlí. Akce se setkala
u ostravské veøejnosti s velkým ohlasem.

Lesku slavnostnímu zahájení sjezdu
v Divadle A. Dvoøáka dodala pøítomnost
zástupcù øady evropských chemických spo-
leèností, rektora V�B-TUO, zástupcù Aka-
demie vìd ÈR, M�MT, francouzského at-
taché pro vìdu, jako� i èetných zástupcù
firem regionu. Pan primátor pøijal na rad-
nici delegaci zástupcù asociací chemických
spoleèností a organizátorù sjezdu.

Pøíprava takovéto rozsáhlé akce si jis-
tì vy�ádala nemalé úsilí.

Na sjezd jsme se pøipravovali celý rok. Je tøe-
ba øíci, �e pøípravy byly zaji��ovány zcela ama-
térsky. Ètyøèlenný výbor na�í poboèky ÈSCH
byl roz�íøen o dal�í organizátory z øad pedago-
gù i studentù V�B-TUO a OU. Význam sjezdu
pro Ostravu podtrhl fakt, �e zá�titu pøevzal
hejtman Moravskoslezského kraje i primátor
Ostravy. Generálním sponzorem sjezdu byl
BorsodChem MCHZ, s.r.o., bez jeho� pomoci
a spoluúèasti øady dal�ích firem by nemohl být
sjezd uskuteènìn v takovém rozsahu.

Úèastníci sjezdu ocenili bohatý dopro-
vodný program, který zavedl zájemce do
zajímavých míst v okolí Ostravy a Pobe-
skydí, do Divadla J. Myrona èi do planetá-
ria. Pro sportovnì zalo�ené úèastníky byl
po celou dobu konání sjezdu k dispozici
moderní sportovní areál V�B-TUO.

Rád bych vyu�il této pøíle�itosti, abych
podìkoval v�em, kteøí se na pøípravì a zdár-
ném prùbìhu sjezdu podíleli.
Dìkuji za rozhovor a pøeji Vám, aby se
ostravským chemikùm podaøilo jejich
zámìry naplòovat.

Ing. �árka Vilamová, Ph.D.
Foto: archív konference

Pane docente, mù�ete ètenáøùm blí�e
pøedstavit Èeskou chemickou spoleènost,
která byla poøadatelem 56. sjezdu asoci-
ací chemických spoleèností?

ÈSCH patøí k nejvýznamnìj�ím a nejstar-
�ím uèeným spoleènostem v na�í zemi. Na-
vázala na spoleènosti sdru�ující chemiky
v Èeských zemích od roku 1866. Jejím po-
sláním je podpoøit a hájit zájmy chemie
v oblasti výzkumu, prùmyslu i na v�ech
úrovních vzdìlávání. Znaèná èást úsilí je
vìnována popularizaci chemie mezi laic-
kou veøejností. V souèasnosti sdru�uje více
ne� 3000 chemikù. Na�í sesterskou orga-
nizací je slovenská Asociácia chemických
a farmaceutických spoloèností, s ní� velmi
úzce spolupracujeme. Napø. sjezdy chemi-
kù se konají støídavì v Èechách a následu-
jící rok pak na Slovensku. Pøí�tí sjezd je
naplánován do Vysokých Tater.

Ostravská poboèka ÈSCH znovu obno-
vila svoji èinnost pøed nedávnem. Mohl
byste pøiblí�it ètenáøùm její poslání?

ÈSCH je organizována na principu odbor-
ných skupin (tìch je 26) a oblastních pobo-
èek (7 v ÈR a jedna v USA). Ostravská po-
boèka zahájila svoji èinnost poèátkem �e-
desátých let minulého století a nepøetr�itì
fungovala do poèátkù devadesátých let. Mezi
zakládající èleny a mnohaleté funkcionáøe
patøili napø. prof. Jirkovský, prof. Neiser,
prof. Tr�il, prof. Zvolský, RNDr. Benátský.
Ve víru devadesátých let do�lo k oslabení
èlenské základny, která se opírala témìø vý-
luènì o akademickou sféru, posléze  pak
k pøeru�ení èinnosti poboèky. Podnìt
k obnovení vze�el z potøeby efektivnìj�í
spolupráce akademické sféry s prùmyslem.

Jedním z na�ich hlavních úkolù, je populari-
zace chemie na veøejnosti a tím i odbourávání
strachu z chemie, pozitivní ovlivòování úrov-
nì chemického vzdìlávání, vèetnì péèe o ta-
lentované studenty. Ostravská poboèka ÈSCH
chce být prostøedníkem spolupráce støedních
a vysokých �kol v oblasti modernizace výuky
chemie, hledání cest jak uèinit chemii pro mlá-
de� pøita�livìj�í. Léta se podílíme na organi-
zování chemických olympiád, letos k tomu pøi-
bylo poøádání celostátní soutì�e mladých ana-
lytikù pro studenty V�. V souèasné dobì má
na�e poboèka ÈSCH nìco pøes 70 èlenù a ten-
to poèet hodláme v dohledné dobì podstatnì
zvý�it zejména novými èleny z øad studentù
nejen obou ostravských univerzit, ale chceme
dùraznìji oslovit i støedo�koláky.

né. Mottem sjezdu bylo �Chemie uhlí a uhlí-
katých materiálù pro 21. století�. Chtìli jsme
podtrhnout význam uhlí pro rozvoj regionu
v minulosti, ale upozornit rovnì� na to, �e
uhlí zdaleka neøeklo své poslední slovo.
K perspektivám uhlí a uhlíkatých materiálu
byla zamìøena i úvodní plenární pøedná�ka,
kterou pøednesl prof. Roubíèek.

Do programu sjezdu, který probíhal v 15
sekcích, byly jako nové zaøazeny Fytoche-
mie, Sekce mladých a sekce Chemie uhlí,
produktù jejich zpracování a chemie uhlí-
katých materiálù. Nové byly i soutì�e - Sou-
tì� o nejlep�í poster a Chem Talent 2004,
jeho� smyslem bylo ocenit nejlep�í pøed-
ná�ku studentù èi doktorandù. Finanèní
èástku pro ocenìní tøí nejlep�ích v obou

Byl ostravský sjezd nìèím výjimeèný?
Co do poètu úèastníkù byl nejvìt�ím za po-

sledních 20 let. Potì�ující je skuteènost, �e
pøes 30% úèastníkù byli mladí do 30 let. Sjezd
ukázal, jak je prospì�né upevòování vztahù
mezi prùmyslovou sférou a akademickým
prostøedím. Zdùrazòuji oboustrannì prospì�-

Prof. Ing. Václav Roubíèek, CSc.
pøi plenární pøedná�ce

Doc. Ing. Petr Pánek, CSc. pøi pøijetí primáto-
rem na radnici

Úèastníci sjezdu
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Vá�ení pedagogové a studenti,

dovolte, abych vás pozdravil na poèátku nového akademického roku. Obracím se
k vám nejen jako pøedseda správní rady �koly, ale také jako absolvent Vysoké �koly
báòské � Technické univerzity Ostrava.

Blahopøeji �kole k zahájení výstavby nové auly a centra informaèních technologií a musím
øíci, �e vám a budoucím studentùm docela závidím, kdy� si vzpomenu na svá studia
systémového in�enýrství a na hardwarové a softwarové vybavení, s jakým jsme tehdy,
na pøelomu sedmdesátých a osmdesátých let, pracovali.

S velkým uspokojením rovnì� sleduji postupující promìnu celé �koly od pùvodní
hornicko-hutnické specializace v moderní polytechniku souèasného støihu. Nemálo
k tomu pøispìlo i nedávné zalo�ení nových fakult � Fakulty stavební a Fakulty
bezpeènostního in�enýrství, která má reálnou �anci stát se pøedním národním výzkumným
a studijním centrem v oblasti krizového øízení, prevence a likvidace následkù katastrof
a podobnì. Tomuto ambicióznímu cíli se sna�ím napomáhat i jako hejtman kraje
zprostøedkováváním kontaktù a vazeb na nejrùznìj�í odborné instituce doma i v zahranièí.

Vá�ení pedagogové a studenti, pøeji vám, aby tento akademický rok byl pro
vás rokem úspì�ným, jak z pohledu va�í osobní práce a va�eho studia, tak z pohledu
rozvoje a rozkvìtu celé �koly.

Ing. Ev�en To�enovský
Hejtman Moravskoslezského kraje

Vá�ené kolegynì, kolegové, milí studenti!

Vstupujeme do nového akademického roku 2004/2005 poprvé jako instituce, která má
naplòovat pojmy Evropský vzdìlávací prostor a Evropský výzkumný prostor. Jistì si
øada z Vás polo�í otázku, do jaké míry jsme na tuto na�i novou roli pøipraveni a jak
na�e V�B-TUO mù�e pøispìt k budování znalostní spoleènosti dle evropských standardù.

Snahou vedení �koly i jednotlivých fakult je realizovat zmìny, které umo�ní naplnit
pøirozenou strukturu vzdìlávací èinnosti v základním bakaláøském studiu uplatnitelném
na trhu práce i v pokroèilých magisterských programech navazujících na bakaláøská studia
a které umo�ní významnì posílit pøípravu pro výzkumnou a vývojovou èinnost ve vybraných
oborech.

Na�e univerzita má plnou autonomii v tom, jak dosáhnout uvedené zmìny, nicménì stát
dr�í v rukou ten nejdùle�itìj�í nástroj � finance a logicky nastavuje mechanismus
financování orientovaný na kvalitativní i kvantitativní výkonnostní ukazatele.

Nemù�eme proto být nadále spokojeni se situací, kdy �kola je mnohdy pova�ována nìkterými
studenty jen za pøestupnou stanici pro jinou �ivotní dráhu, stejnì tak v�ak nemù�eme
akceptovat pøístup nìkterých pedagogù, jejich� nárokùm nevyhoví napø. 80 % studentù.

Vìøím, �e spoleèným úsilím se nám v nastávajícím roce podaøí realizovat dal�í kroky
v rozvoji na�í V�B-TU Ostrava a k jejímu zaøazení mezi kvalitní vysoko�kolské instituce,
jejich� absolventi jsou úspì�ní na domácím i evropském trhu práce.

Prof. Ing. Tomá� Èermák, CSc.
Rektor
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Celkem třicetkrát zazněly slavnost-
ní akademické famfáry u příležitos-
ti promocí 1979 bakalářů a inžený-
rů, absolventů VŠB-TU Ostrava
v červnu 2004. Všichni letošní ab-
solventi obdrželi společně s inže-
nýrským nebo bakalářským diplo-
mem zdarma další dokument, tzv.
Diploma Supplement neboli Doda-
tek k diplomu. Tento dvojjazyčný
dokument shrnuje v češtině a an-
gličtině údaje o absolvovaném stu-
dijním programu včetně výpisu
všech vykonaných zkoušek a dosa-
ženého hodnocení. Jeho struktura
je v souladu s jednotnou osnovou
stanovenou Evropskou komisí, Ra-
dou Evropy a organizací UNESCO/
CEPES. Vysoká škola báňská-Tech-
nická univerzita Ostrava je první
univerzita v České republice, kte-
rá přistoupila k plošnému a bez-
platnému vydávání Dodatku k di-
plomu všem absolventům. V sou-
ladu se závěry konference minist-
rů v Berlíně 2004 by tento Doda-
tek k diplomu měly od roku 2005
vydávat všechny vysoké školy.

Promoce 2004

Slavnostní chvíle zakonèení studia, slo�ení
absolventského slibu a pøevzetí diplomu z rukou
dìkana pøed vìdeckou radou fakulty pro�ili le-
to�ní absolventi poprvé v absolventských talá-
rech. Zvý�ila se tak dùstojnost slavnostního aktu
promoce navozena ji� úèastí akademických
funkcionáøù v talárech s øetìzy zvýrazòujícími
jejich pravomoci a odpovìdnost.

Prof. Ing. Petr Noskieviè, CSc.
Prorektor pro studium

Foto: archív
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Slavnostní zakončení 12. ročníku Univerzity
III. věku na HGF VŠB-TUO

Univerzita III. věku se stala samozřejmou součástí studia na řadě vysokých
škol České republiky. Ne jinak je tomu i na Hornicko-geologické fakultě VŠB–
TUO, kde proběhl v akademickém roce 2003/2004 již její 12. ročník. Cílem
této formy celoživotního vzdělávání je nejen otevřít univerzitní prostředí širší
veřejnosti, ale hlavně seznámit starší občany s novými vědeckými poznatky,
s vývojem poznání dané vědní oblasti i popularizovat nové vědecké objevy.
Dalším neméně důležitým posláním U3V je kromě uspokojování vzdělávacích
potřeb seniorů rovněž rozšíření jejich sociálních kontaktů, umožnění setkání
s podobně smýšlejícími lidmi, navazování nových přátelství apod., což vede
k celkovému zvyšování kvality seniorského života.

Leto�ní roèník Univerzity III. vìku na HGF
byl slavnostnì ukonèen 26. kvìtna 2004, kdy
42 absolventù pøevzalo za úèasti rektora V�B�
TUO prof. Ing. Tomá�e Èermáka, CSc., dìka-
na Hornicko�geologické fakulty prof. Ing. Ja-
roslava Dvoøáèka, CSc., vedoucího Institutu
geologického in�enýrství doc. Ing. Radomíra
Grygara, CSc. a vedoucího Geologického pa-
vilonu Ing. Milo�e Duraje diplomy �koly. Aka-
demiètí pøedstavitelé pak ve svých vystoupe-
ních vysoce ocenili neutuchající touhu studen-
tù � seniorù po dal�ím vzdìlávání a popøáli

Sraz absolventů HGF
V pátek 21. května 2004 se uskutečnilo setkání absolventů Hornicko–
geologické fakulty, oboru Ložisková geologie po 45 letech od ukončení
školy. Z původních 33 studentů končících obor v roce 1959 (z nichž byli
i čtyři zahraniční studenti) se v prostorách Geologického pavilonu prof.
Pošepného sešlo 10 bývalých spolužáků. Ostatním to neumožnil sou-
časný zdravotní stav či časové důvody a někteří již nejsou naživu.

Tehdy pøed lety se absolventi � lo�iskáøi roze-
�li podle obdr�ených umístìnek do podnikù po
celé republice. Nastoupili do praxe v OKR, ura-
nových i rudných dolech a jejich profesní dráha
se vyvíjela v pøevá�né míøe i nadále ve spojení
s hornictvím a geologií. Mnozí z nich dosáhli
ve svém oboru významného postavení, av�ak
na svou Alma Mater, jen� je vybavila vzdìlá-
ním pro jejich dal�í odborné zrání, a ke které se
jistì vá�í i nostalgické vzpomínky na student-
ská léta, mají stále krásný vztah. Proto také vel-
mi ocenili projev dìkana HGF prof. Ing. Jaro-
slava Dvoøáèka, CSc., jen� pøi�el setkání absol-
ventù pozdravit, a který pøítomným pøiblí�il
vývoj V�B-TUO a pøedev�ím Hornicko-geo-
logické fakulty za takøka pùlstoletí od jejich
ukonèení studia. Hovoøil o vlivu politiky útlu-

mu hornictví na báòské �kolství, zdùraznil nut-
nost a schopnost �koly vypoøádat se s touto situ-
ací, informoval o transformaci fakulty a jejich
perspektivách i o zmìnách a mo�nostech dne�-
ního studia na fakultì. Mezi úèastníky setkání

pøi�el také vedoucí Institutu geologického in�e-
nýrství doc. Ing. Radomír Grygar, CSc., který
vyjádøil potì�ení nad vztahem absolventù ke své
bývalé �kole a pohovoøil s úèastníky o souèas-
ném dìní na fakultì a institutu.

Po krátké besedì u kávy a prohlídce sbírek
Geologického pavilonu se absolventi vydali na
Hvìzdárnu a planetárium J. Palisy. V odpoled-
ních hodinách nav�tívili Vìdecko-technologic-
ký park Ostrava a poté Dùl P. Cingr, patøící pod
Prùmyslové muzeum v Ostravì. Veèerní setká-
ní u jednoho ze svých kolegù pak bývalí spolu-
�áci plnì vyu�ili k výmìnám novinek ze svého
osobního i profesního �ivota, ke vzpomínkám
na svá studentská léta a své pedagogy a na øadu
pøevá�nì úsmìvných historek z této doby. A
proto�e geologové jsou lidé hodnì aktivní, po-
kraèoval program srazu absolventù i druhý den,
a to náv�tìvou Hornického muzea a Hacklber-
ské �toly ve Zlatých Horách a dále exkurzí na
vodním díle Dlouhé stránì.

Ing. Martina Polá�ková
Geologický pavilon prof. F. Po�epného

Foto: Ing. Jiøí Mali�

absolventùm mnoho dal�ích úspìchù v jejich
intelektuální aktivitì.

Cyklus Univerzity III. vìku, sestávající stejnì
jako v minulých roènících ze dvou semestrù, byl
naplnìn pøedná�kami z rùzných geovìdních a
jim pøíbuzných oborù. V zimním semestru byly
pøedná�ky sestaveny do výukových blokù
s názvy Nauka o Zemi, Dekoraèní a drahé ka-
meny a Prevence k omezení zdravotního rizika
pøi cestách do zahranièí. V letním semestru pak
byla výuka zamìøena na hydrogeologii, �ivotní
prostøedí, zdroje nerostných surovin a proble-
matiku radioaktivity. Pøedná�ky se konaly jeden-
krát týdnì v prostorách Geologického pavilonu
prof. F. Po�epného, jedna z pøedná�ek se zamì-
øením na astronomii se konala také na Hvìzdár-
nì a planetáriu J. Palisy.

Pøedná�ející pedagogové, kterým patøí za tuto
nezji�tnou aktivitu velký dík, se sna�í konci-
povat své pøedná�ky populárnì � nauènou for-
mou tak, aby pøitom zároveò nedo�lo ke sní�e-
ní odborné stránky výuky.

Souèástí programu 12. roèníku U3V byla
rovnì� dvoudenní exkurze do oblasti Èes-
komoravské vrchoviny, s hlavním zamìøe-
ním na pøiblí�ení posledního dobývaného
uranového lo�iska v ÈR - lo�iska Ro�ná, kde
je tì�ba provádìna s. p. DIAMO, závodem
GEAM Dolní Ro�ínka. Mimo to v�ak byla
nav�tívena celá øada dal�ích lokalit a tech-
nických, pøírodních i kulturních památek
tohoto regionu.

Univerzita III. vìku na HGF V�B-TUO
bude pokraèovat i v dal�ích letech, proto�e je
patrný neutuchající a nadále se zvy�ující zá-
jem lidí vy��ího vìku o tuto formu celo�ivot-
ního vzdìlávání. Program pøedná�ek bude
dále roz�iøován a inovován, napø. s èásteè-
ným zamìøením do stále �ádanìj�í oblasti prá-
ce s výpoèetní technikou a internetem, ale i
v rámci klasických oborù geologického a en-
vironmentálního in�enýrství.

Ing. Martina Polá�ková
Geologický pavilon prof. F. Po�epného
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Kulatý stůl s ministryní JUDr. Petrou Buzkovou

Jaká je ale souèasná realita v této oblasti?
Jak jsou pøipraveny na tuto novou roli na�e
støední a vysoké �koly, univerzity a ostatní
vzdìlávací instituce? Jak funguje partner-
ství podnikù a univerzit v oblasti øízení? Jaké
jsou potøeby zaji�tìní a øízení procesù vìda
� výzkum � inovace jako základ vzniku a udr-
�ení konkurenceschopnosti?

Tìmito a dal�ími tématy a otázkami se za-
býval Kulatý stùl Comenia s ministryní �kol-
ství JUDr. Petrou Buzkovou poøádaný ten-
tokrát z podnìtu Ing. Zbyòka Frolíka, gene-
rálního øeditele spoleènosti LINET Slaný.

Vìt�ina z pøítomných úèastníkù se shodla
v tom, �e pro budoucnost úspì�ného podni-
kového øízení je charakteristická mimoøád-
ná nároènost na znalosti, schopnosti a do-
vednosti lidí a jejich øízení a neustálé zdo-
konalování smìrem k maximální podniko-
vé efektivitì a produktivitì. (Buzková, Fro-
lík, Trnka, Petøíková a dal�í).

Dále bylo rovnì� konstatováno, �e øada stu-
dií, výstupù projektù i vlastních praktických
zku�eností poukazuje na to, �e spojení teorie
a praxe není dosud uspokojivì øe�eno, co� se
negativnì promítá do absencí v odbornosti
in�enýrù a v koneèném dùsledku do zpoma-
lování procesù, vedoucích k excelenci. (Girst-
lová, Frolík, Jahn a dal�í).

Dal�í poznámky se nesly plnì v kontextu
výrokù �Na�i studenti mají velice dobré en-
cyklopedické znalosti v tom kterém oboru,
hùøe je ale u�ívají v praxi. Mají hor�í schop-
nost kreativity a neumìjí moc dobøe praco-
vat v týmech�. (Wilhelm, Petøíková, Hofman,
Je�ek a dal�í).

V rámci rozpravy zaznìla je�tì dal�í kon-
krétnìj�í hodnocení, která vymezila mezery
absolventù � in�enýrù, ale i technikù (støe-
do�kolákù) v aplikaèních dovednostech,
v komunikaèních schopnostech, v mana�er-
ských znalostech. Ty z firem, jejich� mana-
gementy zvládly po�adavky tr�ního hospo-
dáøství a prosperují, hledají nejen in�enýra
èi technika - specialistu, ale zároveò obchod-
nì zdatného mana�era. Tato skuteènost tedy
neplatí pouze pro absolventy vysokých �kol,
ale i pro absolventy støedních a odborných
�kol. (zástupce Svazu prùmyslu, zástupci
podnikatelské sféry a dal�í).

Na tomto místì je si tøeba uvìdomit, �e
uvedený problém má své konkrétní podoby,
které se mohou u jednotlivých spoleèností �
podnikù znaènì li�it (výrobní, obchodní, pro-
jektové). Jak tedy vypadá praxe? Mnohdy
i nauèení správným teoretickým schématùm
moderního podnikání (strategie, vize, moti-
vování, hodnocení výkonù ...) stojí absol-
venti tváøí v tváø podnikateli, který je má pøi-
jmout do práce a ptá se: �Umí� prodat mou

komoditu?�, �Najde� nové klienty?�, �Udr-
�í� si ty souèasné?�, �Umí� tvoøit a inovo-
vat?� (Frolík, Hofman a dal�í).

A mo�nosti øe�ení? Støední i vysoké �koly
by mìly aktivnìji vstupovat do podnikatel-
ské sféry a obstarávat pro své studenty prak-
tické úkoly a zadání na základì skuteèných
situací a aktuálních potøeb firem. Poslucha-
èi by pak prospìli vìci nìkolikerým zpùso-
bem. Firmám, které tímto získají pøehled
o mladých, perspektivních absolventech
s mo�ností odzkou�et si je �zadarmo�, dále
sobì, nebo� si prakticky ovìøí svoje nabyté
teoretické poznatky a znalosti a znaènì se
tak pøiblí�í realitì v prostøedí tvrdé konku-
rence. Naposledy uèitelùm, nebo� ti se bu-
dou muset odpoutat od svých èasto rutin-
ních postupù, srovnat si své hluboké teore-
tické znalosti s potøebami dne�ka, aby se
svými studenty nejen udr�eli krok, ale byli
jim i platnými partnery na cestì k úspì�nému
zaøazení do pracovní praxe. (Wilhelm, Buz-
ková a dal�í).

Diskutovanou oblastí byla v neposlední
øadì i situace v odmìòování èerstvých ab-
solventù vysokých �kol a univerzit. Ti jsou
zamìstnáváni za plat odpovídající èasto vý�i
podpory v nezamìstnanosti nebo jen o málo
vy��í. Po absolventech je po�adována pra-
xe, kterou v�ak dosud nemìli mo�nost zís-
kat, co� je zku�enost pro absolventy velmi
demotivující. V ÈR vzniká vrstva dlouho-
dobì nezamìstnané mláde�e, odkázané na
sociální podpory èi nelegální aktivity a sna-
hy o øe�ení tohoto problému napø. pomocí
systému rekvalifikací, jsou zatím neúèinné.
(Matyá�, zástupce Svazu prùmyslu a dal�í).

S členstvím České republiky v EU jsou spojeny i nové požadavky na zvy-
šování odborných kompetencí manažerů i nové požadavky na růst ma-
nažerských disciplín, které musí být zvládány a v praxi uplatňovány (a
tedy včas a v požadovaném rozsahu vyučovány).

Èeská prùmyslová sféra, která touto situací
trpí, obviòuje na�e �kolství z nedostateèné pøi-
zpùsobivosti potøebám trhu práce, stát pak
z nedostateèné podpory zamìstnávání absol-

ventù. V mnohém je tato kritika oprávnìná,
svùj podíl viny za nezdravý vývoj v�ak nesou
èasto firmy samy (viz pøedchozí odstavec).

U kulatého stolu byla pøedstavena i nová
aktivita smìøující do zvy�ování znalostního
potenciálu pracujících nazvaná Pracujeme
chytøeji. Vzniká tak snaha vytvoøit multime-
diální kampaò podporovaná èeskou televi-
zí, èeským rozhlasem, hospodáøským i lido-
vým tiskem a nìkterými vysokými �kolami.
Úèelem kampanì bude jednoduchým zpù-
sobem ukazovat a diskutovat nejlep�í tech-
niky práce a komunikace v rùzných pracov-
ních prostøedích a zapojení co nejvìt�ího
podílu �mozkù� i na úrovni pracujících, ni�-
�ího a støedního managementu pøi pøidávání
hodnoty v pracovním procesu. (Frolík, Hof-
man, Petøíková a dal�í).

Závìry:
Jaká je tedy realita soudobé èeské firmy a

budoucího absolventa jen� do ní vstoupí?
Ten musí pøedev�ím splnit následující oèe-
kávání a být tím, kdo umí formulovat vize
s vyu�itím informací o vnitøním i vnìj�ím
prostøedí firmy, kdo umí promítnout tuto vizi
do roviny nástrojù strategie a chce vizi a stra-
tegii sdìlit v�em zamìstnancùm. Dále umí
strategii rozlo�it do podoby konkrétních cílù
pro jednotlivce i týmy, umí lidi motivovat na
základì reálných individuálních potøeb a
následnì zhodnotit jejich výkon. Musí být
tedy nejen dobrým vedoucím, ale i lídrem
týmu a vést jej ke stálému hledání, tvoøivos-
ti, uèení se a zlep�ování.

Bylo by tedy zapotøebí nabídnout zájem-
cùm takové formy vzdìlávání, nejlépe dopl-
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nìné pøíklady z praxe tìch úspì�ných, které
zajistí snadnou a pøehlednou orientaci a
usnadní rozhodnutí o pøípadné volbì vzdì-
lávací aktivity s cílem zvý�it znalostní vyba-
venost pracovníkù.

Žofín 2004

derních metod podnikového øízení a jejich
úèinnost. Pozadu rozhodnì nezùstává ani
vytváøení dobrého jména firmy. Za ka�dou
spoleèností jsou pøece lidé a podle nich je
spoleènost posuzována.

Okam�ik oficiálního zahájení se blí�í. Mno-
ho úèastníkù soutì�e se osobnì zná, pozdra-
vy, podávání rukou, úsmìvy, vìt�ina z nich
se dnes nevidí poprvé. Ka�dý z nich pravdì-
podobnì myslí na to, zda to bude právì on,
ten nejlep�í. Nìkterým se mo�ná kromì ka�-
dodenních povinností promítá, co úsilí a prá-

ce bylo tøeba, aby se zde mohli objevit. Sál na
�ofínì se rychle plní, finalisté jsou uvádìni
na svá místa, nic není ponecháno náhodì.
Hlasy utichají. Vyhla�ování zaèíná.

V sále zní fanfáry na poèest v�ech pøítom-
ných, na poèest budoucích vítìzù. Postupnì
zazní jméno ka�dého finalisty soutì�e, mi-
nistr prùmyslu a obchodu Èeské republiky
osobnì pøedává ocenìní, pamìtní list a pøi-
dává osobní gratulaci. Napìtí stoupá. Pøichá-
zejí na øadu tituly mana�era roku odvìtví.
Být nejlep�í ve své profesi. Pøání ka�dého,
kdo dìlá práci celou svou du�í.

V okam�iku, kdy je vyhla�ován Mana�er
roku odvìtví poradenství a vzdìlávání mùj
zájem dostupuje vrcholu. A je to tam. Na stup-
nì vítìzù je vyvolávána prof. Ing. Rù�ena
Petøíková, CSc., øeditelka Domu techniky
Ostrava a dlouholetý pracovník V�B � TU
Ostrava (v souèasnosti øádná profesorka Ka-
tedry øízení jakosti FMMI). Opìt zní zaslou-
�ené fanfáry. Jistými kroky stoupá na pódium
pøed zraky témìø pùl tisícovky lidí a objekti-
vy televizních kamer. Poté se otáèí èelem ke
v�em pøítomným a s kyticí v rukou poslou-
chá. Moderátor Jan Rosák pøedèítá bìhem
devadesáti vteøin charakteristiku �eny, která
dala své práci, firmì celé své já a pøivedla ji
mezi elitu. Devadesát vteøin není mnoho na
dvanáct let èinnosti, navíc velmi úspì�né.

Nelze být lídrem spoleènosti a uspìt
v soutì�i, ani� by za ním stála silná, dravá a
znalostmi vybavená firma. A nemù�e být sil-
né, konkurence schopné spoleènosti, bez vy-
nikajícího kapitána, který ji k tomu vede.
V pøípadì mana�era roku odvìtví �poraden-
ství a vzdìlávání�, prof. Ing. Rù�eny Petøí-
kové, CSc., øeditelky Domu techniky Ostra-
va a øádné profesorky na�í presti�ní univer-
zity � V�B-TU Ostrava.

Ing. Pavel Hercík
Námìstek øeditele Domu techniky Ostrava

a absolvent V�B-TU Ostrava
Foto: autor

Pevnì vìøíme, �e realizací novì pøipravo-
vané kampanì Pracujeme chytøeji, se sou-
èasnou podporou na�ich médií, napomù�e-
me v�echny dlouhodobì diskutované námì-
ty a po�adavky v�ech zainteresovaných stran

8. dubna 2004, půl třetí odpoledne,
Praha, Žofínský palác. Něco se chys-
tá. Z barev převládá červená a vý-
zdoba sálu, koše plné květin i trio
trubačů napovídá, že se bude dít
něco hodně významného.

Prostor vyplòuje napìtí a oèekáváni, které
umocòují ji� tak dost slavnostní atmosféru. Pùl
ètvrté. Pøedsálí se pomalu zaplòuje lidmi ve
slavnostních oblecích� Finále soutì�e Mana-
�era roku právì zaèíná. Vìt�ina z nás urèitì
o této pøehlídce úspì�ných vedoucích pracov-
níkù ji� nìkdy sly�ela, ale pokud jsme to neza-
�ili osobnì, pøedstavy o samotném prùbìhu
slavnostního odpoledne mohou být rùzné.

Proto�e mám mo�nost vidìt zástupce pod-
nikatelské �pièky takto pohromadì poprvé a
nejsem zatí�en pohledem pøímého úèastní-
ka klání kapitánù za kormidly firem a spo-
leèností na moøi podnikatelského prostøedí,
mìl jsem mo�nost bìhem vyhla�ování a pøe-
dávání cen vnímat pozornì okolí a pøemý�-
let o podstatì akce.

Soutì�, napadá mì, je vlastnì závod. V èem
v�em nebo o co je mo�né soutì�it? Kdo nej-
rychleji, nejdále, nejvíce, nejpøesnìji, nebo
o nejlépe sehrané a motivované týmy, vyu-
�ívající energie spojených sil, dùvìøující své-
mu lídrovi, jdoucí za svým jasnì stanove-
ným cílem? Jde o nejlep�í výsledky, povìst,
nejvìt�í podíl na trhu, nejvy��í kvalitu fir-
my, ve které mana�er pùsobí?

V soutì�i o mana�era roku rozhoduje mno-
ho kritérií, zejména tìch, které se vztahují
k hospodáøským výsledkùm firmy a podílu
mana�era na jejich splnìní. Je hodnocen
osobní pøínos na rozvoji a úspì�nosti spo-
leènosti, vèetnì úrovnì osobních kvalit a
mana�erských dovedností, uplatòování mo-

co nejrychleji a nejefektivnìji uvést do prak-
tického �ivota na�ich firem.

Prof. Ing. Rù�ena Petøíková, CSc.
Øeditelka Domu techniky Ostrava

Foto: fa LINET
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Pramet Tools, s.r.o. potřetí na půdě VŠB-TU Ostrava

Dar společnosti Intel pro rozvoj moderních technologií

Kromì samotného Intel PCA dodala na�í
�kole spoleènost Intel ve spolupráci
s firmou AutoCont rovnì� ètyøi výkonné
PC systémy zalo�ené na procesorech In-
tel® Pentium® 4 s technologií Hyper-Thre-
ading.

�Hardwarové a softwarové nástroje po-
skytnuté spoleèností Intel pomohou studen-
tùm vyvíjet aplikace pro pøenosná zaøízení
a mobilní telefony,� uvedl k tomu Piotr
Pagowski, Territory Manager Intel pro CEE
region. �Studenti V�B-TUO tak budou
moci dále rozvíjet své praktické dovednosti
v tomto oboru a pracovat na vývoji a vý-
zkumu svých projektù.�

�Dar firmy Intel nám umo�ní vybudová-
ní spoleèné výzkumné a vývojové základ-
ny pro oblast mobilních informaèních a ge-
oinformaèních technologií mezi Institutem
geoinformatiky HGF a Katedrou informa-
tiky Fakulty elektrotechniky a informatiky,�

Na 60 zástupců průmyslových podniků Moravskoslezského kraje zased-
lo 2. září 2004 v posluchárně B4 VŠB-TU Ostrava, aby se zúčastnili tech-
nického semináře na téma „Novinky a představení sortimentu nástrojů
Pramet“. Byla to v několika posledních letech již třetí akce tohoto dru-
hu, kdy ve spolupráci s Katedrou obrábění a montáže Fakulty strojní
VŠB-TU Ostrava prezentovaly podniky Pramet Tools, s.r.o. a SHM, s.r.o.
výsledky svého výzkumu a hlavně novinky své produkce těsně před je-
jich uvedením na veřejnost v rámci Mezinárodního strojírenského vele-
trhu 2004 v Brně.

Závìr dopoledního programu semináøe
obstaral doc. Dr. Ing. Ivan Mrkvica
z poøádající Katedry obrábìní a montá�e,
který ve svém pøíspìvku prezentoval vý-
sledky výzkumù provádìných s nástroji
vý�e jmenovaných firem.

Odpolední èást semináøe byla vìnována
praktickým ukázkám obrábìní nástroji fir-
my Pramet Tools, s.r.o. ve firmì Vítkovice
strojírenství, a.s.

Dne 25. června 2004 navštívili naši školu zástupci společnosti Intel, aby
Laboratoři mobilních geoinformačních technologií za přítomnosti rekto-
ra a děkanů FEI a HGF slavnostně předali dar této společnosti Intel® PCA
Lab (Intel® Personal Internet Client Architecture). Díky tomuto daru tak
bude moci naše univerzita značně rozšířit své výzkumné a vývojové
zázemí v oblasti mobilních informačních a geoinformačních technolo-
gií a pracovat na náročných úkolech.

øekl vedoucí Institutu geoinformatiky doc.
Ing. Petr Rapant, CSc. �Na tomto praco-
vi�ti bude probíhat výzkum a vývoj mobil-
ních technologií pro oblast inteligentních
dopravních systémù, krizových slu�eb, øí-
zení distribuovaných týmù apod. Podpoøí i
spoleèný základní výzkum obou pracovi��
v oblasti logiky a umìlé inteligence pro
koordinaci autonomních systémù vytvoøe-
ním zázemí pro praktické ovìøování teore-
tických závìrù.�

Architektura Intel PCA (Intel® Personal
Internet Client Architecture) je otevøená ar-
chitektura pro výrobce zaøízení, aplikací a
poskytovatele slu�eb � s její pomocí mo-
hou vyvíjet øe�ení a slu�by levnìji a rych-
leji. Výsledkem je ni��í cena pro koncové
u�ivatele.

Spoleènost Intel je nejvìt�ím svìtovým
výrobcem mikroprocesorù, a zároveò je
pøedním výrobcem poèítaèových, sí�ových

Semináø oficiálnì zahájil prodìkan Fakul-
ty strojní V�B-TU Ostrava prof. Ing. An-
tonín Víteèek, CSc., Dr.h.c. Úèastníky dále
pøivítali a své spolupracovníky krátce pøed-
stavili doc. Dr. Ing. Josef Brychta za poøá-
dající Katedru obrábìní a montá�e a Ing.
Roman Mar�íèek za Pramet Tools, s.r.o.

V dal�ím prùbìhu pak v rychlém sledu ná-
sledovaly pøedná�ky seznamující posluchaèe
s novinkami firmy Pramet Tools, s.r.o. v oblasti

soustru�ení (destièky s utvaøeèem OR, mate-
riál 6610, doplnìní sortimentu destièek pro
obrábìní Al), frézování a vrtání (nové nástro-
je s destièkami ODMT, materiály øady 7000,
destièky RDHX a nové nástroje pro vrtání).
Firma SHM, s.r.o. ústy svého zástupce, RNDr.
Pavla Holubáøe, seznámila úèastníky seminá-
øe s filosofií jedné z nejprogresivnìj�ích firem
v Èeské republice v oblasti povlakování ob-
rábìcích nástrojù.

Akce byla hodnocena jako velmi pøínos-
ná, a to nejen zúèastnìnými posluchaèi, ale
i zástupci prezentujících se firem, za co�
patøí dík organizátorùm i v�em vystupují-
cím odborníkùm. Byla dal�ím krokem
k �ádanému zintenzivnìní spolupráce �ko-
ly s prùmyslem.

Doc. Dr. Ing. Ivan Mrkvica
Organizaèní garant semináøe

Foto: Ing. Jiøí Kratochvíl

a komunikaèních produktù. Podrobné in-
formace o spoleènosti Intel jsou k dispozi-
ci na www.intel.com/pressroom.

Ing. �árka Vilamová, Ph.D.
Tajemnice rektora

Foto: archív
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Narodil se v roce 1929 v rodinì �ivnost-
níka v Ostravì-Michálkovicích. Po matu-
ritì na Gymnasiu v Matièní ulici v Ostravì
studoval na Strojní fakultì ÈVUT v Praze.
Studium ukonèil v roce 1952. Po absolvo-
vání vojenské presenèní slu�by nastoupil
jako mladý in�enýr do konstrukce koksov-
ny Nové Huti v Ostravì-Kunèicích. Praco-
val v rùzných vedoucích funkcích, naposled
jako vedoucí údr�by koksovny NH. V roce
1961 nastoupil na místo odborného asis-
tenta tehdej�í Katedry dopravnictví Fakul-
ty báòského strojnictví V�B v Ostravì.
Vedl výpoètáøská a konstrukèní cvièení
z pøedmìtù, týkajících se dopravních zaøí-
zení v hutnických provozech. Spolu s Ing.
M. Bosákem rozvíjel a zdokonaloval mìøí-

cí metody v oblasti sypkých materiálù a po-
dílel se na budování mìøících standardù pro
urèování základních parametrù sypkých
hmot. Byly tak polo�eny základy pozdìji
vzniklé laboratoøe sypkých hmot. Koncem
�edesátých let se pøipravoval na získání
vìdecké hodnosti kandidáta technických
vìd. Z politických dùvodù v�ak disertaèní
práci v oboru Stavba dopravních strojù a
zaøízení obhajoval a� v roce 1991. Docen-
tem v oboru Transportní zaøízení byl jme-
nován v roce 1990.

Od roku 1978, kdy ode�el do dùchodu
prof. Patrman, pøevzal výuku pøedmìtù
o dopravì v hutích v celém rozsahu vèetnì
pøedná�ek. V létech 1990 � 91 byl vedou-
cím Katedry dopravních a úpravnických

Mezi pedagogické tituly v České republice patří
docent a profesor. Docentem se můžete stát
po splnění předepsaných podmínek (zís-
kání doktorského vědeckého titulu
Ph.D., pedagogické praxe, vypraco-
vání a obhajobě habilitační práce).
Profesorem pak po dosažení titulu
docent a po úspěšném profesor-
ském řízení. Docenty jmenuje rek-
tor příslušné vysoké školy a profeso-
ry prezident republiky.

Mezi volené akademické funkcionáøe pa-
tøí dìkani jednotlivých fakult a rektoøi vy-
sokých �kol. Jejich funkèní období je tøíle-
té. Po zvolení si dìkani a rektoøi jmenují
své zástupce, prodìkany a prorektory. Spo-
leènì pak øídí a odpovídají za chod svých
fakult a vysokých �kol.

Zatímco pøi oslovení pedagogù si poèí-
náme obèansky, pøi oslovení volených
funkcionáøù �kol se zachovávají tradièní
historická oslovení. Tato oslovení odrá�ejí
jejich mimoøádnost, vá�enost, úctu a do-
konce velkolepost a vzne�enost.

Pøevá�ná vìt�ina z vás nestudovala lati-
nu, a proto správnì oslovit latinsky tyto

Dìkan fakulty
Spectabilis (od latinského � viditelný,

nádherný, slièný, obdivuhodný).
V ústním èi písemném oslovení: Specta-

bilis (nìkteøí døívìj�í profesoøi u�ívali Jeho
Spectabilis) pøípadnì Spectabilis, vá�ený
pane dìkane� (v dùvìrném oslovení mo�-
no pou�ití i poèe�tìného tvaru Spectabile)

Pøi oslovení více dìkanù: Spectabiles pøí-
padnì Spectabiles, vá�ení páni dìkani.

Obøadný, slavnostní titul vysoko�kolského
profesora

Honorabilis (od latinského � èestný,
úctyhodný).

V ústním oslovení: Honorabilis.
Pøi oslovení více profesorù: Honorabiles.

A� budete oslovovat nebo psát a podávat
svoji �ádost pøi studijním neúspìchu a smì-
øovat ji na akademicky volené funkcioná-
øe, správnì je latinsky oslovte. Va�e �ádost
èi dopis nezapadne mezi ostatní stohy pa-
píru a pøedpokládám, �e bude pøednostnì
a kladnì vyøízena.

Prof. Ing. Miloslav Herèík, CSc.
Katedra ochrany �ivotního prostøedí

v prùmyslu

Studenti, umíte správně historicky oslovit volené
akademické funkcionáře na vysokých školách?

funkcionáøe, vám èiní potí�e. Nu�e tedy,
jak byste si mìli poèínat.

Rektor vysoké �koly
Magnificence (nebo Jeho Magnificen-

ce), od latinského magnificentia � velko-
lepost, vzne�enost, nádhernost, okázalost.

V ústním èi písemném oslovení: Magni-
ficence (nebo vzne�enìji Va�e Magnificen-
ce) popøípadì Va�e Magnificence, vá�e-
ný pane rektore�

Pøi oslovení více rektorù: není v�it a ne-
u�ívá se poèe�tìného tvaru, a proto by mìlo
být pou�ito latinského výrazu pro plurál
Magnificentiae [-cié].

K životnímu jubileu doc. Ing. Zdeňka Pešata, CSc.
zaøízení. Do dùchodu ode�el v roce 1994,
externì v�ak pùsobil dále, zaji��oval pøed-
ná�ky z pøedmìtu Teorie dopravních stro-
jù a byl èlenem komise pro státní závìreè-
né zkou�ky absolventù a komise pro dok-
torandské zkou�ky a� do roku 1999.

Pan docent Pe�at udr�uje pravidelný kon-
takt s kolektivem Institutu dopravy do dne�-
ních dnù. Recenzuje bakaláøské a diplomo-
vé práce studentù, konzultuje problémy
na�ich laboratoøí a zúèastòuje se spoleèen-
ských akcí Institutu dopravy. Byl a je oblí-
ben i u souèasných pracovníkù na�eho pra-
covi�tì.

Do dal�ích let pøejeme panu doc. Ing.
Zdeòku Pe�atovi, CSc. hodnì zdraví, �tìs-
tí, spokojenosti a dobré pohody.
Za kolektiv pracovníkù Institutu dopravy

Prof. Ing. Karel Bailotti, CSc.

29. srpna 2004 oslavil pan docent Pešat významné životní jubileum.

INZERCE

CONSULTING servis s.r.o. nabízí ubytování pro vysoko�kolské studenty.

K dispozici jsou tøí, dvou a jednolù�kové komfortní pokoje,
v cenì od 3200 - 3500 KÈ/osoba/mìsíc.
Budova je situována v centru Ostravy.

tel: 603 965 327 nebo 602 200 269   web: http://www.ubytovaniprostudenty.cz

Ubytování
pro studenty
Ubytování
pro studenty
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Výsledky pilotního projektu „Prototyping Manager“
v rámci programu Leonardo da Vinci

INZERCE

Evropský program Leonardo da Vinci je program orientovaný na podporu
kvality, inovace a evropské dimenze odborného vzdělávání. Cílem progra-
mu je zlepšovat dovednosti a kompetence osob procházejících odborným
vzděláváním na středních, vyšších a vysokých školách se záměrem zlepšo-
vat jejich zaměstnatelnost, usnadňovat uplatnění mladých lidí na evrop-
ském trhu práce a zlepšovat adaptabilitu lidí na probíhající technologické
a organizační změny. Program nabízí několik typů projektů (podrobné
informace na http://www.nvf.cz/leonardo/) a mezi nimi tzv. pilotní pro-
jekty, které jsou nástrojem ke zlepšování kvality a k podpoře inovací od-
borného vzdělávání. Výsledkem těchto projektů bývá např. osnova kurzu,
učební text, výukový software apod.

Pilotního projektu s názvem �Prototyping
Manager� se úèastnila i pracovní skupina
z Fakulty strojní V�B � TU Ostrava pod ve-
dením doc. Mostýna. Partnery projektu byly
jak vzdìlávací instituce � Istituto Tecnico In-
dustriale �Leonardo da Vinci�, Itálie, Politec-
nico di Milano, Itálie, Dublin Institute of Tech-
nology, Irsko, Escola Superior de Technologia
Setubal, Portugalsko, Universitatea Tehnica din
Cluj-Napoca, Rumunsko, tak instituce regio-
nální státní správy � Provincia di Milano, Itá-
lie, Po liedra Association Romania, Rumun-
sko, dále prùmyslové firmy � Finint � Triton
s.r.o., Èeská republika, Sintec s.r.l., Itálie, Mo-
del Car s.r.l., Itálie a nakonec také firma zabý-
vající se øízením jakosti � Itinera s.r.l., Itálie.

Projekt byl zamìøen na vytvoøení vzdìláva-
cích modulù v oblasti rychlého vytváøení proto-
typù technologií �Rapid Prototyping�, jak na
úrovni støedo�kolské, tak na úrovni vysoko�kol-
ského vzdìlávání a vzdìlávacích kurzù. Tech-
nologie Rapid Prototyping je zalo�ena na vy-
tváøení slo�itého prostorového tìlesa vytvrzo-
váním tenkých vrstev tekutého polymeru lase-
rem, nebo naná�ením tenkých vrstev plastu 3D
tiskárnou, popø. spékáním tenkých vrstev prá�-
kového materiálu. Výsledkem mohou být vel-
mi slo�ité prostorové souèásti a i funkèní sesta-
vy, jak je vidìt na následujícím obrázku.

Projekt byl zahájen rozsáhlým prùzkumem
v partnerských zemích projektu, zalo�eném na
spoleèném dotazníku. Cílem bylo získání infor-
mací o dostupnosti této technologie a o zájmu
firem o eventuální vzdìlávání odborníkù v oblasti
Rapid Prototyping. Na základì databáze Agen-
tury pro regionální rozvoj bylo v na�em regionu
osloveno 139 firem, zabývajících se výrobou sou-
èástí z oblasti strojírenství, elektrotechnického
prùmyslu, výroby plastù, ale i firem zabývajících
se navrhováním �perkù apod.

Jednoznaèným výsledkem prùzkumu ve
v�ech partnerských zemích byl zájem o pøípra-
vu odborníkù v oblasti metod a nástrojù rych-
lého vytváøení prototypù technologií Rapid
Prototyping. Pøitom v partnerských zemích
(zejména Itálie, Irsko a Portugalsko) jsou zaøí-
zení Rapid Prototyping rùzných technologií
relativnì dobøe dostupná (tisíce zaøízení) a exis-
tuje silná nabídka slu�eb � vytváøení prototy-
pù na zakázku. I v Èeské republice existuje
v rùzných firmách a na univerzitách øada zaøí-
zení Rapid Prototyping a také je �iroká nabíd-
ka slu�eb. Jednou z èeských firem pracujících
v oblasti Rapid Prototyping je napø. firma
MCAE Systems, s.r.o. (http://www.mcae.cz),
která nabízí slu�by v oblasti rychlého vytváøe-
ní prototypù a také dodává zaøízení Rapid Pro-
totyping americké firmy Stratasys, zalo�ené na
technologii FDM.

Na základì spoleèného prùzkumu byl specifi-
kován soubor znalostí tzv. mana�era technolo-
gie Rapid Prototyping, tj. èlovìka, který by ve
firmách spolupracoval s konstrukèními oddìle-
ními a pøipravoval technická data pro technolo-
gie Rapid Prototyping a pøípadnì na vlastním
zaøízení tyto prototypy vytváøel. Ve spolupráci
s jednotlivými partnery byl následnì vytvoøen
program støedo�kolského maturitního studia,

pomaturitních specializaèních kurzù a na part-
nerských univerzitách byly vytvoøeny spoleèné
osnovy nových pøedmìtù z oblasti Rapid pro-
totyping. Tyto pøedmìty budou podle charakte-
ru jednotlivých univerzit doplnìny do stávají-
cích studijních programù pøedev�ím technolo-
gického zamìøení, popø. bylo doporuèeno vy-
tvoøit nové obory bakaláøského studia. Nyní po
ukonèení projektu budou jednotlivé partnerské
organizace usilovat o dopracování jednotlivých
pøedmìtù èi oborù (skripta, technické zázemí) a
o jejich pøípadnou akreditaci.

Pracovní skupina projektu na FS V�B�TUO
zaøadila nové pøedmìty do návrhu nového obo-
ru bakaláøského studia. Alternativnì mohou být
tyto pøedmìty doplnìny do stávajících techno-
logických programù. Jedná se v této fázi pou-
ze o návrh, realizace výuky tìchto nových pøed-
mìtù èi oboru je relativnì velmi finanènì ná-
kladná � nejmen�í zaøízení rapid prototyping
technologie FDM stojí kolem 70 tis. euro. Pøe-
sto je mo�nost roz�íøení stávající nabídky stu-
dia perspektivní zejména v souèasné dobì, kdy
je patrný jistý nezájem o klasické, na ��elezo�
orientované obory. Potvrzuje to také silný zá-
jem firem z oblasti výroby plastù v na�em re-
gionu. V souèasné dobì se Fakulta strojní po-
kou�í získat zaøízení Rapid Prototyping na zá-
kladì spolupráce s Vìdecko-technologickým
parkem Ostrava podáním spoleèného grantu.
Podrobné výsledky projektu jsou k dispozici
také na web stránkách Fakulty strojní - http://
www.fs.vsb.cz/.

Doc. Dr. Ing. Vladimír Mostýn
Katedra robototechniky FS

Foto: archív
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HGF na veletrhu dekoračního kamene
Veletrhy v tuzemsku i zahraničí nejsou nic neobvyklého. Známe veletr-
hy strojírenské, potravinářské, spotřebního zboží a jiné. Výstava, kde se
lze setkat s mnohatunovými bloky hornin nejrůznějších barev, rozřeza-
nými a naleštěnými deskami kamene a různorodými stroji a zařízeními
sloužícími k výrobě těchto produktů, je již méně obvyklá.

Takový byl veletrh deko-
raèních kamenù, který pod
názvem Carrara Marmotec
byl poøádán 26.�29. 5. 2004
v italské Carraøe � centru
svìtového prùmyslu tì�by a
zpracování mramoru. Mìsto
je situováno v úpatí Apuán-
ských Alp na relativnì úz-
kém pruhu roviny oddìlují-
cí horský høbet od moøe. Se-
dimentární vápenec byl v ge-
ologické minulosti vystaven
�áru a tlaku vulkanické èin-
nosti, která zhruba desetiki-
lometrový úsek metamorfo-
vala v krystalický vápenec,
mramor, známý od øímských
dob svou snìhobílou barvou
s obèasnými �edými odstíny,
který pou�íval i Michelange-
lo. Horský masiv vypadá
jako by na øadì míst mìl snì-
hovou pokrývku, jde v�ak
o odvaly po tì�bì mramoru,
která intenzívnì probíhá do-
dnes a dala vznik celému od-
vìtví zpracování dekoraèní-
ho kamene.

V tomto prostøedí je ka�do-
roènì poøádán veletrh zamì-
øený na mramor, ale i jiné
horniny pou�ívané pro deko-
raèní a stavební úèely, který
pøitahuje podnikatele, ob-
chodníky, architekty, odbor-
níky v oboru, ale i obdivo-
vatele krásy ne�ivé pøírody.

Jako zástupci Hornicko-ge-
ologické fakulty jsme mìli pøí-
le�itost zúèastnit se leto�ního
roèníku díky organizaènímu
zaji�tìní firmy Kámen Ostro-
mìø s.r.o. zabývající se tì�bou
a zpracováním hoøického pís-
kovce, konkrétnì na základì
nabídky jejího øeditele pana
Ing. Pavla Bartáka, Ph.D.

Ka�doroènì poøádaná vý-
stava nabízí tì�ený, øezaný a
zpracovaný mramor, �ulu,
travertin a jiné dekoraèní hor-
niny, sochy, umìlecké objek-
ty, strojní zaøízení lomù pro
tì�bu a manipulaci, pøíslu�en-
ství, nástroje a abraziva pro
zpracování kamene, speciál-
ní slu�by a publikace. Výstav-
ní komplex v èásti Marina di

Carrara zabírá 95 000 m2, z toho 75 000 m2

pod �irým nebem a zbytek v halách, z nich�
dvì konferenèní haly jsou vybaveny profe-
sionálním zaøízením a kapacitami pro tento
druh akcí � sekretariáty, víceúèelovým sá-

lem, tiskovým støediskem, re-
staurací atd.

Nejzajímavìj�í èástí výsta-
vy jsou bezesporu veliké blo-
ky tì�eného kamene pøesahu-
jící vý�ku lidské postavy a
vá�ící nìkolik tun, nale�tìné
desky hornin zcela neobvyk-
lých barev a výrobky z tìchto
hornin. Leto�ním favoritem
veletrhu byl onyx v podobì
suroviny i výrobkù. Kde roz-
manitost pøírody nestaèí,
�pomù�e� jí èlovìk. Vidìli
jsme �umìlé horniny� slo�e-
né z rozøezaných barevných
araukaritù (zkøemenìlých
døev), co� by se dalo chápat
jako snaha o vyu�ití surovi-
ny, ale zakomponování zka-
menìlin amonitù do pegma-
titové desky se vymyká pøí-
rodì a jejím zákonùm, pomi-
neme-li estetické hledisko.

Výhodou byla skuteènost,
�e øada firem mìla vzorky
hornin normalizovaných roz-
mìrù, které byli ochotni roz-
dat, tak�e po projití expozi-
ce byl vytvoøen základ sbír-
ky vzorkù dekoraèních hor-
nin, která bude umístìna
v Geologickém pavilonu fa-
kulty.

Neménì zajímavá byla i ná-
v�tìva lomu, kde se mramor
dobýval v komorách odøezá-
váním v podstatì øetìzovými
pilami, ve srovnání s výrobky
pro lesníky mìly ov�em obøí
rozmìry. Doprava blokù mra-
moru úzkými cestami   hor-
ských úboèí vedla k obdivu
nad manévrovacími schop-
nostmi italských øidièù ná-
kladních vozù. Vzorkù mra-
moru na odvalech bylo pod-
statnì více, ne� jsme byli
schopni nabrat, tak�e zùstal
dùvod pro náv�tìvu tohoto
vysoce profesionálního vele-
trhu a lomù na snìhobílý
mramor nìkdy v budoucnu.

Prof. Ing. Jaroslav
Dvoøáèek, CSc.

Prof. Ing. Vladimír Slivka,
CSc.

Hornicko-geologická
fakulta

Foto: Ing. Pavel Barták, Ph.D.Desky le�tìného sodalitického granitoidu

Povrchová tì�ba snìhobílých carrarských mramorù

Nìkolikatunový blok iránského onyxu
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Fyzici z pěti kontinentů na VŠB-TUO

pana prof. Ing. Tomá�e Èermáka, CSc. a rek-
tora OU pana doc. Dr. Miroslava Baara. Díky
pochopení rektora V�B-TUO mohla konferen-
ce probíhat na na�í univerzitì a vyu�ívat pøed-
nostnì v�ech slu�eb a výhod, které zázemí na�í
univerzity pro podobné akce poskytuje.

Zahájení konference v pondìlí 19. èervna
2004 za pøítomnosti garantù (viz foto è. 1 a 2)
pøedcházelo v nedìli pøátelské setkání úèast-
níkù. Po úvodních vystoupeních hostù zapo-
èala konference plenárním jednáním, v plénu
pak konference pokraèovala od pondìlí do pát-
ku v�dy v dopoledních hodinách, kdy bylo
pøedneseno �estnáct stì�ejních pøedná�ek vy-
braných programovým výborem konference.
Pøedná�ky byly vìnovány novým trendùm vý-
uky fyziky na v�ech stupních �kol. Nemalá
pozornost v nich byla vìnována hledání cest
k øe�ení dlouhodobého celosvìtového problé-
mu � pøiblí�ení a zefektivnìní fyzikálního a
v�eobecnì pøírodovìdného vzdìlávání mladé
generaci. Mezi významnými pøedná�ejícími �
Hideo Kawada (Japonsko), Ton Ellermeijer
(Nizozemí), Zofia Golde-Meyer (Polsko), Len-
nart Häggström (�védsko), Pilar Segarra (Me-
xiko), Christina Hart (Austrálie), Dean Zoll-
man (USA), Robert Lambourne (Velká Britá-
nie), Francoise Chauvet (Francie) byly úèast-
níky konference (viz foto è. 3) pozornì pøijaty
také pøedná�ky kolegù Jaromíra Pi�tory, Vla-
dimíra Va�inka z Institutu fyziky V�B-TUO a
kolegy Vladimíra �pundy z Katedry fyziky
Pøírodovìdecké fakulty OU.

V odpoledních hodinách pak (s výjimkou

Ve druhé polovině července tohoto roku mohl každý student, pracovník
či návštěvník areálu VŠB-TU Ostrava zaregistrovat neobvykle bohatou
vlajkoslávu na prostranství před hlavní budovou univerzity. Vítala 157
účastníků konference „GIREP 2004 – Teaching and Learning Physics in
New Contexts“ ze 37 zemí všech kontinentů, která se v areálu naší uni-
verzity konala ve dnech 19.–23. července 2004.

�ivìj�í diskuse. Zcela prakticky byla zamìøe-
na sekce pro vyu�ití poèítaèù ve výuce fyziky,
kde byly prezentovány nejnovìj�í výukové pro-
gramy autorù z celé øady zemí. Mimoøádnou
akcí pak byla �veèerní fyzikální show� skupi-
ny japonských fyzikù kolem prof. Hideo Kawa-
dy. Skupina fyzikù nazývající se �Stray Cats�
pøedvedla bìhem dvouapùlhodinového progra-
mu spoustu experimentù, které svou jednodu-
chostí a prùkazností mohou vhodným vyu�i-
tím pøispìt k popularizaci fyziky. Èást svého
vybavení na�i japon�tí hosté vìnovali Institutu
fyziky V�B-TUO.

Pøedev�ím pro na�e zahranièní hosty byl pøi-
praven také doprovodný program. Exkurzemi
na Dùl Staøíè, do muzea v Kopøivnici, náv�tì-
vou �tramberku, Janáèkových Hukvald, Hrad-
ce nad Moravicí, Arboreta v Nových Dvorech,
zájezdem do Olomouce a Krakowa i projí�ï-
kou historickou tramvají Ostravou jsme chtìli
pøedstavit zahranièním hostùm také na�e mìs-
to, region � jeho tradice, minulost i souèasnost.
Na to navázal i závìreèný spoleèenský veèer
v duchu �Skoku pøes kù�i�. Pøes tlumoèení jeho
prùbìhu se na�í hosté usilovnì sna�ili zapojit
v èe�tinì a po celý veèer se dobøe bavili. Na
pøilo�eném fotu (è. 4) vidíme v dru�né zábavì
úèastníky z Itálie, Nìmecka, Francie, USA a
Japonska pøi závìreèné �Kanafasce�.

Vycházíme-li z ohlasù úèastníkù konference
a z celého jejího prùbìhu ve srovnání s døívìj-
�ími konferencemi (Barcelona, Toruò, Lund),
mù�eme být spokojeni. Jak po odborné, tak i
spoleèenské stránce byla pøedstaviteli svìto-
vých a evropských fyzikálních spoleèností
hodnocena velmi dobøe (viz foto è. 5 � potlesk
hostù pøi závìru konference) a i organizátoøi
mají nyní s odstupem mìsíce pocit dobøe vy-
konané práce.

Úspìch konference je spojen s dlouhodobou
organizaèní prací èlenù ostravské poboèky
JÈMF, pracovníkù Katedry fyziky Pøírodovì-
decké fakulty OU a pøedev�ím 13 pracovníkù
Institutu fyziky HGF V�B-TUO, kolegù a ko-
legyò Janurové, Kucharèukové, Tyrnerové,
Ra�nerové, Fojtka, Va�inka, Staòka, Lesòáka,
Luòáèka, Pi�tory, Cipriana, Foldyny a kolegy-
nì Dole�alové z Katedry matematiky. Jejich
práce mohla být úspì�ná díky významné ma-
teriální pomoci V�B-TUO, OU, Magistrátu
mìsta Ostrava, Úøadu Moravskoslezského kra-
je a dvou hlavních sponzorù konference � fir-
my AutoCont CZ, Ostrava a firmy Mechanika
Prostìjov. V�em patøí uznání a dík.

Vìøím, �e si zahranièní úèastníci odvezli do
v�ech svìtadílù nejen nové poznatky a zku�e-
nosti, ale také hezké vzpomínky na areál na�í
univerzity, pracovníky na�í univerzity, mìsto
Ostravu a celý moravskoslezský region, stejnì
jako na pobyt v Èeské republice.

Prof. RNDr. Petr WYSLYCH, CSc.
Pøedseda organizaèního výboru konference

a pøedseda ostravské poboèky JÈMF

Hlavním organizátorem konference byla os-
travská poboèka Jednoty èeských matematikù
a fyzikù, spolupoøadateli Institut fyziky V�B-
TU Ostrava a Katedra fyziky Pøírodovìdecké
fakulty Ostravské univerzity. Konference se
uskuteènila za spoleèenské garance hejtmana
Moravskoslezského kraje pana Ing. Ev�ena
To�enovského, primátora mìsta Ostrava pana
Ing. Ale�e Zedníka, rektora V�B-TU Ostrava

støedy 21. 7. 2004 vìnované exkursím a po-
znávacím zájezdùm) probíhalo jednání v deseti
sekcích vìnovaných souvislostem a aplikacím
fyziky s dal�ími vìdními obory (medicína, bi-
ologie, umìní, apod.), technickou a prùmyslo-
vou prací. V sekcích bylo pøedneseno kolem
osmdesáti pøíspìvkù, kromì toho bylo publi-
kováno 24 posterù, u nich� vèetnì praktických
ukázek postupù pøi výuce fyziky probíhaly nej-

1 3 2

4

5
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Rozhovor s králem Majálesu 2004
Králem posledního ročníku Majálesu byl v květnu t. r. zvolen náměstek pri-
mátora města Ostravy Ing. Vít Ruprich. Vzhledem k tomu, že při svém zvole-
ní leccos akademické obci slíbil a není pochyb, že naší univerzitě může jako
zástupce města (náměstek pro ekonomický rozvoj města a předseda Do-
zorčí rady Vědecko-technologického parku Ostrava (VTPO) výrazně pomoci,
přinášíme Vám dnes s králem Majálesu aktuální rozhovor.

Jak se Vám v souèasné dobì vládne?
V první øadì musím øíci, �e mì zvolení za

Krále Majálesu skuteènì potì�ilo. V podstatì
jsem byl pøed nìjakým èasem taky student,
tak�e je mo�no konstatovat � lide student-
ský, vláda vìcí tvých se k tobì znovu navrá-
tila.  Samozøejmì, �e to není jen o té �vládì�
ale zejména o komunikaci se studenty, která
pøes INFOCENTRUM V�B-TUO a nìkte-
ré fakulty probíhá tak, aby èlovìk znal neu-
stále potøeby nebo to, co se vyvíjí z pohledu
potøeb �koly a z pohledu potøeb studentù a
jejich budoucího uplatnìní. Mám-li tedy
odpovìdìt na polo�enou otázku � díky spo-
lupráci s akademickou obcí se mi vládne
velmi pøíjemnì.

Pøi svém zvolení jste slíbil zasadit se
o rozvoj �koly, jak se tento úkol sna�í-
te naplnit?

Pøi svém zvolení jsem samozøejmì
mnohé slíbil. Vzpomínám si, �e nìco
bylo slíbeno humornì v rámci májové-
ho veselí, to asi nebudeme plnit, to byly
ty výhody pro studentky. Ale teï vá�nì,
myslím si, �e se podaøilo zapojit zástup-
ce �koly (prorektora pro studium) i stu-
dentù (zástupce INFOCENTRA) do
grantové komise mìsta. Tato komise udì-
luje stipendia studentùm, kteøí pokraèu-
jí ve svém studiu doma nebo v zahrani-
èí, tak�e tady se, myslím si, nìco daøí.
Zároveò mìsto vypisuje dal�í podpùrné
programy pro nejrùznìj�í zájmová sdru-
�ení a studentské organizace, stejnì tak
jako pro podporu poøádání významných
akcí, konferencí, semináøù apod. I na
tomto poli, pokud vím, byla univerzita
úspì�ná.

Co dìlá vedení mìsta pro uplatnìní
absolventù �kol?

Dal�í významnou vìc, kterou vidím pro
spolupráci mìsta a V�B-TUO jsou akce,
jako je Symbióza. Mìsto vidí jako vel-
mi dùle�ité, a øekl bych pøímo nezbytnì
nutné, udr�ení mladých nadaných absolventù
vysokých �kol na území na�eho mìsta. A prá-
vì z tohoto dùvodu si myslím, �e akce jako
je napø. Symbióza na V�B-TUO, by mìsto
mìlo podporovat nejen finanènì, ale i orga-
nizaènì. Dále je to otázka dobudování Vì-
decko-technologického parku Ostrava
u V�B-TUO. Mù�e to být zpùsob jak umís-
tit studenty ve významných firmách, které
by mohly do Ostravy pøijít. Ve VTPO je u�
nìkolik zahranièních softwarových firem a
chystá se je�tì v leto�ním roce výstavba dal-
�í multifunkèní budovy. Vìøte, �e mìsto
Ostrava má nemalý zájem o rozvoj VTPO a

Ostrava je od nepamìti prùmyslovou met-
ropolí kraje. S tím pochopitelnì souvisí i po-
tøeba kvalitních mladých technicky oriento-
vaných in�enýrù, které na�e firmy potøebují a
jejich� nedostatek zaèínají v urèitých oborech
poci�ovat. Trend v Ostravì, jak jsem ji� na-
znaèil, je takový, �e mìsto bude podporovat
VTPO pøi V�B-TUO, pøipravuje se dal�í prù-

myslová plocha tzv. Zóna nad Porubkou
v Porubì, kde by se mìly umís�ovat fir-
my, které vytváøejí tzv. vìt�í pøidanou hod-
notu, vìt�inou softwarové firmy apod. A
tady urèitì vznikají pøíle�itosti pro zamìst-
nání mladých lidí. Nejednou jsem se pøi
pøíchodu zahranièních investorù setkal
s jejich obavou, zda je v na�em regionu
dostatek kvalifikovaných in�enýrù, a to
zejména ve strojírenských oborech a
v odvìtvích informaèních technologií.

Na druhou stranu si je tøeba øíct, �e Os-
trava vychází z jakéhosi èerného dìdictví
uhlí a oceli, a je zájem, aby tady význam-
né podniky z této oblasti pùsobily. Dnes
u� jsou firmy zamìøeny tro�ku jinak, roz-
víjejí se výroby s vìt�í pøidanou hodno-
tou, tzn. nelze zapomenout na to, co tu
bylo, ale k tomu pøidat moderní techno-
logie. Z tohoto pohledu ve VTPO, kde je
V�B-TUO velice aktivní, vidím pro uplat-
nìní studentù V�B-TUO nemalé mo�nos-
ti. Humanitní smìr dal�ích vysokých �kol
na území mìsta, a� je to OU nebo sou-
kromá V�P mù�e dodat Ostravì náboj
nejen toho technického zamìøení, ale pro-
stì i humanity. Vzájemné skloubení je ur-
èitì zajímavé pro mìsto a jeho obèany.

Co byste chtìl vzkázat na�im ètená-
øùm závìrem?

�e bych rád i nadále plnil své sliby, které
jsem jako král dal. A také, �e bych si rád
vyslechl dal�í názory na to, jak by mìsto
mohlo do budoucna studentùm i pedagogùm
V�B-TUO pomáhat. Víte, politikové èasto
nemusí z radnice vidìt vìci pøesnì tak, jaké
ve skuteènosti jsou, a èlovìk u� není nej-
mlad�í, na Stodolní nechodí ka�dý veèer (ale
pouze v sobotu � pozn. red.) a rùzné názory
nìkdy nemá mo�nost si vyslechnout.

Dìkuji za rozhovor
Ing. Jaroslav �elasko

Foto: archív

dokumentuje to i vyèlenìnými finanèními
prostøedky.

Spousta na�ich studentù �ije na kolejích.
Mù�ete nìjak ovlivnit i mo�nosti vy�ití
mladých lidí v na�em mìstì?

Mìsto investuje, nebo chce investovat, ne-
malé prostøedky do sportovního vybavení. Daøí
se nám to nejen na sportovi�tích SAREZY
(Sportovní a rekreaèní zaøízení mìsta Ostravy
� pozn. redakce), ale pro vrcholový sport se
dobudovávají dal�í tréninkové plochy napø. na
mìstském stadionu ve Vítkovicích. V pøí�tím
roce by se mìla ve spolupráci s mìstským ob-
vodem zkulturnit ulice Stodolní, mimo jiné i
vybudováním pì�í zóny. Dal�í zále�itostí je

pøita�ení významných kulturních a sportovních
akcí do mìsta, jako je ME ve futsalu, které se
uskuteèní v pøí�tím roce v Ostravì.

Na druhou stranu si myslím, �e je dùle�ité
a �e se to i daøí, zapojení zástupcù pedagogù
a studentù do mnoha komisí na území mìsta
nebo na území mìstských obvodù. I ti stu-
denti, kteøí bydlí v Ostravì, by se mohli za-
jímat o to, co se ve mìstì dìje, a mo�ná se
i úèastnit nìkterých akcí, které mìsto dìlá,
pøímo aktivnì.

Jaký je Vá� názor na studium technic-
kých oborù, mají perspektivu nebo jsou
trendem spí�e obory humanitní?
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K hornické práci ale patøily i chvíle  pohody,
odpoèinku a pøedávání zku�eností v zápase s pøí-
rodou. Tak vznikají hornické cechy a hornické
spolky. Tak vznikají hornické parády a slavnos-
ti. Tak vznikají základy hornických tradic. Prý
dùle�itost tohoto poèínání pochopil i tehdej�í pa-
novník a �Na Horách Kutných v den Lucie
v mìsíci Octobru L. P. 1383� pový�il hornická
shromá�dìní (sese) na slavnosti, jejich� poøá-
dání údajnì povolil královským glejtem.

Na udr�ování a rozvoji starobylých hornických
slavností a tradic na historickém území dne�ní
Èeské republiky se zásadní mìrou podepsali stu-
denti Vysoké �koly báòské, jediné vysoko�kol-
ské vzdìlávací instituce v oblasti montánního
�kolství. Od svého vzniku do r. 1945 sídlila Vy-
soká �kola báòská ve starobylém hornickém
mìstì Pøíbrami, v r. 1945 pak pøesídlila do cen-
tra moderního hornictví � Ostravy. A tak rozli-
�ujeme historii pøíbramskou a ostravskou.

Studentský národ mìl dost èasu, vtipu a pro-
storu, starostí se mu dostávalo v míøe jen ne-
zbytnì nutné, a navíc mìl k dispozici starodáv-
né hornické tradice. Ty hrály v �ivotì studentù
významnou roli. Úzkostlivì bylo støe�eno, aby
byly pøedávány v pùvodním nezmìnìném po-
dání a provedení v�dy dal�ím a dal�ím mlad�ím
generacím. Hlavní starodávné hornické tradice
byly pový�eny na slavnosti a byly neodluènì
spjaty se v�emi významnými událostmi v �ivotì
ka�dého studenta. Tak napøíklad �imatrikulace�
byla spojena   nástupem adepta studia báòské-
ho in�enýrství na �kolu, pøi �skoku pøes kù�i�
èi �ulku� byl student pøedstaven �iroké obci
hornické a hutnické a øádné a ��astné ukonèení
studia pak absolvent, ji� hotový in�enýr, oslavil
se svými pøáteli �valetem�, pøi nìm� se rozlou-
èil jak s nimi, tak i se svou vysokou �kolou, rod-
nou almae matris. Do plejády starobylých hor-
nických tradic spadá i poctìní událostí nevese-
lých, které se dìlo v rámci pietní slavnosti na-
zývané �salamandr�. Ten byl poøádán krajin-
ským studentským spolkem u pøíle�itosti roz-
louèení se se zesnulým jeho èlenem.

Tradice skokù pøes kù�i vznikla roku 1766 ve
Freibergu a odtud se dostala na pøíbramské a le-
obenské uèili�tì. Smyslem pùsobivého obøadu
bylo zdùraznit vá�nost stavovské pospolitosti a
disciplíny, tolik dùle�ité pro práci v dolech. Pøí-
tomnost nejvy��ích hodnostáøù akademie zvy�o-
vala slavnostní atmosféru nezapomenutelnou po
celý �ivot. V �ivotopisném pojednání pøímého
úèastníka skoku pøes kù�i, Viléma Jièínského, je
zapsáno datum jeho pøijetí do hornického stavu,
tímto datem se stal 6. listopad 1852. Z poznámky
vyplývá, �e nejpozdìji k tomuto roku tato tradi-
ce zakotvila v Pøíbrami.

Pøíbramská epocha skoku pøes kù�i pak po-
kraèuje s pøestávkami vynucenými válkami a�

do pøemístìní V�B z Pøíbrami do Ostravy usku-
teènìného v r. 1945.

Zásluhu na vzkøí�ení skokových tradic má pøe-
dev�ím, bohu�el ji� zesnulý, slavný semestr Lu-
bo� Cwik, docent Vysoké �koly báòské
v Ostravì a celá øada jeho pokraèovatelù zaní-
cených a milujících staré hornické tradice.

Novodobé skoky pøes kù�i jsou poøádány jed-
nou roènì zpravidla v dubnu èi kvìtnu. Od záøí,
resp. øíjna, tj. od zahájení výuky na HGF V�B�
TUO se scházejí nejménì dvakrát mìsíènì ab-
solventi skokù minulých � slavní semestøi z øad
studentù a pedagogù HGF i in�enýrù z praxe, ale
také kandidáti skokù pøí�tích � fuxové a fuxie �
na spoleèném hornickém veèeru � �ach�áku.

V prùbìhu historického vývoje hornických
slavností vzniká postupnì soubor pravidel, kte-
rými se tyto slavnosti øídí. Z tìchto pravidel vzni-
ká posléze ji� zmínìný Pivní zákon. Pivním zá-
konem se nazývá souhrn v�ech zákonù a cere-
monií hornických, vìt�inou starobylých, kterých
tøeba pøísnì dbáti k udr�ení poøádku a povzne-
sené nálady u ��ach�ákù� èili �hornických ve-
èerù� (§ 1 Pivního zákona). �Pøitom je dùsled-
nì dbáno a vyu�ito v�ech prostøedkù k potlaèení
ka�dého jednání, které by bylo na úkor v�eo-
becnému veselí� (§ 18 Pivního zákona).

V prùbìhu �ach�ákù jsou adepti skoku pøes kù�i
seznamováni s hornickými tradicemi, uèí se hor-
nickým karmínám, ceremonielu skoku pøes kù�i
a jsou vedeni k osvojování si v�ech nále�itostí a
vlastností nezbytných pro jejich vstup do hornic-
ké praxe. Pøitom je kladen dùraz na výchovu ke
kázni, odpovìdnosti, cílevìdomé práci, ke vzá-
jemnému vztahu. Souèástí pøípravy na skok pøes
kù�i jsou i úkony, které musí fuxové a fuxie bì-
hem �ach�ákù plnit. Mezi nì patøí i vystoupit na
hornickém veèeru s �vìdeckým pojednáním�, tzv.
�véflem na pøedem zadané téma.

Ka�dému skoku pøes kù�i pøedchází bezprostøed-
nì prùvod fuxù a fuxií. Ten zaèíná v�dy po dob-
rém obìdì a prochází osídleným okolím skokové
lokality za úèelem nalezení slavného a vysokého
nadli�áka schovávajícího se v jedné z poèetných
krèem. Po strastiplném, av�ak systematickém pro-
hledávání v�ech v okolí se nacházejících bister,
barù, motelù, hotelù, pivnic, kaváren, vináren, re-
staurací atd. nemá nadli�ák �anci zùstat utajený.
Fuxové a fuxie jsou koneènì svými dvìma nóbl-
fuxy pøivedeni k nadli�ákovi. Po raportu nóblfu-
xù o prùbìhu hledání nadli�áka následují kontrol-
ní otázky mající ovìøit kvalitu nóblfuxy pøivádì-
ných leto�ních fuxù a fuxií. A pak u� se slavný a
vysoký nadli�ák slituje a udílí habeas pro odchod
fuxù ke skokové noøe. V zápìtí ji� za zpìvu kar-
míny �A� �ije nadli�ák!� vyrá�í prùvod do své
poslední èásti, kdy je nadli�ákem usazeným po-
hodlnì v bryèce bezpeènì odvádìn ke skoku.
V prùvodu vyhrává pravá, nefal�ovaná hornická

kapela spolu se skokovou smeèkou vedenou kan-
torem, a tak se støídají písnì typicky pochodové
 karmínami hornickými a skokovými.

Prùvod fuxù má pøed pøíchodem do nory je�-
tì jednu zastávku, pøi které vzdává hold obìtem
tì�ké a nebezpeèné hornické práce u pøíhodné-
ho objektu. Fux a fuxie � dva zástupci � polo�í
k památníku kytièku a v�ichni pak spoleènì za-
zpívají karmínu �Ji� opìt z vì�e zaznívá�.

Teï u� nás v�ak vítá vstupní prostor kulturního
domu odìný do zelenoèerného,   instalovanými
tably, která nás informují o tom, které podniky
participovaly letos na zaji�tìní skoku pøes kù�i.
Za �atnou je pøipravena prezentace, pøi ní� dosta-
ne ka�dý úèastník pøipravený upomínkový balí-
èek s pamìtním listem, skokovou vlajeèkou a od-
znakem, zpìvníkem hornických písní a nepostra-
datelným pivním pohárem zdobeným emblémem
skoku pøes kù�i se znaky hlavních organizátorù. I
zasvìceného úèastníka pøi jeho vstupu do sálu
okam�itì mile pøekvapí výzdoba skokové nory.
Jevi�tì samo je pøipraveno, prezidiální tablice je
dosud prázdná, v popøedí si hoví skokový sud, za
ním zeje èerná díra útìkové cesty, z ní� � a� nade-
jde èas � budou pøicházet na jevi�tì fuxové a fu-
xie k vlastnímu skoku. V�e je hotovo, jen u� zaèít.

Od zahájení skoku pøes kù�i v noøe nás teï u�
dìlí jen nìkolik málo pivních minut, kterých je
zapotøebí k seøazení a dekorování tìch nejslav-
nìj�ích semestrù. Ti budou pøivedeni � k tablici
slavných vysokých a èestných prezídií. Øízení
úvodní sese se ujímá slavný semestr � zástupce
Hornického spolku Prokop. Pøivítá úèastníky,
pøedstaví jednotlivá slavná vysoká èestná prezí-
dia a podìkuje v�em, kteøí se organizaènì, mate-
riálnì èi finanènì podíleli na pøípravì a prùbìhu
leto�ního skoku. Po tomto úvodu u� pod vede-
ním dosud nejmenovaného kantora stoupá smeè-
ka, vzápìtí celá sese a sálem � norou zaznívá nej-
slavnìj�í z hornických karmín �Hornický stav
budi� velebený� � hymna v�ech horníkù. Násle-
duje krátký vítací proslov øeditele dolu. Na po-
èest v�ech studentù, pedagogù a absolventù na�í
slavné alma mater opìt stoupá sese a s ní slav-
nostní karmína �Gaudeamus igitur� � dal�í hym-
na v�ech studentù. Poslední krátký proslov má
Spectabilis � dìkan HGF V�B � TU Ostrava.

Nìkdy se sesi daøí pøivolat zpìvem karmíny
�Kde je prezídium� slavné vysoké a neomylné
prezídium (SVNP) teprve a� napotøetí. To lze pøi-
soudit celkové zchátralosti SVNP a jeho slav-

Skok přes kůži
Hornictví, a to nejen naše, má svůj historický základ v těžbě rud, tj. v dobývání
drahých kovů – zlata a hlavně stříbra, ale také drahokamů a polodrahokamů.
V českých zemích a na slovenském území byl ve středověku dostatek naleziš�
těchto nerostů a některé z nich nabyly evropského významu. V posledních dvou
staletích se k těmto klasickým surovinám přiřadila významná těžba černého i
hnědého uhlí a uranu, a také nezanedbatelná těžba železných rud, ropy a zem-
ního plynu. Připočteme-li k tomuto výčtu i hlubinnou a povrchovou těžbu kera-
mických surovin a hmot pro hrubou i ušlechtilou kamenickou výrobu, můžeme
směle tvrdit, že většina oborů lidské činnosti je závislá právě na hornictví.

Prùvod fuxù vedený nóblfuxy a slavným kantorem na-
lezne v jedné z krèem ukrývajícího se nadli�áka, od kte-
rého v�ichni �ádají, aby se prùvodu ujal a pøivedl ho
��astnì ke skoku pøes kù�i
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ných a vysokých adlátù � strá�cù jeho neomyl-
nosti. Sese vìnuje pozornost úvodním slovùm
SVNP, v nich� struènì vysvìtluje hlavní ustano-
vení Pivního zákona a zmiòuje se o údajném za-
kladateli hornických tradic nìkolika slovy z citátu
�My, Václav, král èeský, markrabì moravský
etc...�. A pak, a� je poøádek a Pivní zákon dodr-
�ován i u tablic, je najmenováno 5 kontrárií. Hlav-
ní moc nad zpìvem a karmínami je svìøena do
rukou slavného kantora, který se stává hlavním
dohlí�itelem nad nále�itou zpìvností sese.

Velice dùle�itou roli má na skoku slavné PIPO
� pivní policie. Pøíslu�níci jsou ze zákona piv-
ního odpovìdni za vèasnou a dostateènou roz-
ná�ku masti � piva ke konzumentùm u v�ech
tablic sese.

Na poèest jmenovaných funkcionáøù skoku za-
znívají (stoupají) postupnì jednotlivé sloky kar-
míny �A� �ije prezídium!� (adláti, kontrária atd.).
Pak se v�ak u� u vchodu objevuje slavný a vyso-
ký nadli�ák a vehementnì se do�aduje vstupu do
nory. Dlu�no øíct, �e to má rok od roku hor�í (ono
je vùbec èím dál tì��í �ít lehko). Prezidiální ta-
blice toti� rok od roku ménì sly�í. A tak po chvilce
tápání (jeden o voze, druhý o koze) a výmluv na
údajnì nefungující mikrofony SVNP koneènì
chápe, �e nade�la chvíle, kdy jako ka�doroènì je
tøeba nadli�ákovi udìlit �habeas� � ano � pro
vstup fuxù a fuxií do nory. Na poèest úspì�ného
jednání nadli�áka zní sálem karmína �A� �ije
nadli�ák!�, pøi které nóblfuxové koneènì pøivá-
dìjí fuxy a fuxie ke støedové fuxovské tablici.
Povzbuzen karmínou, která jeho sluchu zní nej-
lépe, neponechává nadli�ák nic náhodì a støel-
hbitì �ádá SVNP a sesi, aby mohl fuxy a fuxie
pøivést ke skoku. SVNP chvíli váhá � pøedstírá,

�e zva�uje, ale nakonec vítìzí zdravý rozum a
skok je leto�ním fuxùm zase povolen.

Na pódium se dostavují nejprve èestní li�áci a li-
�aèky a po jejich pøijetí do cechu hornického teprve
zaznívá slavná skoková karmína �Kahanec na pal-
ci�. V�ichni fuxové a fuxie vedení nóblfuxy pocho-
dují za zpìvu této karmíny sálem mezi tablicemi
tak dlouho, a� jsou ji� v�ichni pøivedeni na jevi�tì.
A tady koneènì zaznívá nadli�ákovo: �Fuxi, stupaj
na sud, uchop, co ti po právu nále�í (do levé ruky
kahan, do pravé celùvku masti), øekni nám své jmé-
no, pøíjmení, národnost a heslo!�. A poté: �Skoè!�

Kù�i pøed sudem pøi skoku dr�í nejslavnìj�í
semestøi na�í alma mater a hornických kutáli��,
napø. rektor, dìkan, øeditelé, pøedstvitelé báò-
ské správy a dal�í. Po skoku si ka�dého fuxe
pøebírá jeho kmotr, spolu se zapisují do skoko-
vé knihy a pak se ka�dý vrací na své místo. Po
posledním skoèiv�ím fuxovi hlásí nadli�ák
SVNP, �e skok pøes kù�i je ukonèen. Sálem
burácí zpìv karmíny �A� �ijí semestøi!� a no-
vopeèení semestøi pøi ní pochodují ke své tabli-
ci, aby opìt zasedli na svùj �plac�. Pak jim
SVNP povolí sejmout èepièky a na dùkaz pøi-
jetí bývalých fuxù do cechu hornického zní slav-
ná skoková karmína �Kamarádi, dolù sfárejme!�

V zápìtí stoupá dal�í významná skoková kar-
mína �Snad je to pøece jen mo�ná vìc�, která je
symbolem toho, �e si novopeèení semestøi uvì-
domují, �e by opravdu z nich nìco mohlo být,
kdy� si ji� skoèili pøes kù�i a byli tím pøijati do
hornické obce. Na poèest novopeèených semes-
trù a také proto, �e celá sese cítí nìjaké ujímání,
pøistupuje slavný a vysoký nadli�ák ke svìcení
diamantu. Asistují mu dva podkuøovaèi a hlav-
ní PIPO. Nedílnou souèástí je zpìv karmín.

Po pøestávce, bìhem ní� se podává tradièní
skokový gulá�, pak program pokraèuje pivním
soubojem, pøednesením �véflu, sèítáním seme-
trù, vyhlá�ením nejstar�ího a nejmlad�ího úèast-
níka sese, stoupají karmíny na poèest zahraniè-
ních úèastníkù sese a koneènì zaznívá ta kar-
mína, kterou v�ichni nenávidí, nebo� znamená
konec sese, ale kterou v�ichni zároveò milují,
proto�e je pøedzvìstí skokù a �ach�ákù pøí�tích.

V programu ka�dého skoku je zaøazena pietní
chvíle, kdy za zpìvu 3. sloky karmíny �Ji� opìt
z vì�e zaznívá� pøipomíná prezídium sesi ty, kteøí
se zaslou�ili o uchování a pøedávání tradièního ce-
remoniálu, a kteøí ji� bohu�el nejsou mezi námi,
pøipomene také ty významné semestry, kteøí na-
v�dy opustili obec hornickou po posledním skoku
pøes kù�i a vzdá èest v�em horníkùm, kteøí bìhem
tohoto období pøi�li pøi výkonu svého hrdinného a
èestného povolání o to nejcennìj�í � své �ivoty.

Hlavními organizátory leto�ního 115. Skoku pøes
kù�i byl Hornický spolek Prokop a HGF V�B�TUO.

Z prùbìhu tohoto skoku pøes kù�i konaného
dne 30. dubna v Mostì pod zá�titou generální-
ho partnera MUS, a.s., na nìm� bylo do hornic-
kého cechu pøijato nových 22 èlenù z øad stu-
dentù V�B�TUO, pøiná�íme nìkolik snímkù.

Hana Martiníková
Petr Mierva

HGF V�B�TU Ostrava
Foto: Ing. Petr Èí�ek, Ph.D.

Slavný a vysoký nadli�ák koneènì svolný usedá do koèáru a v èele
prùvodu smìøuje ke skokové noøe tj. velkému sálu kulturního domu
Repre v Mostì

SVNP slavný semestr prof. Ing. Pavel Prokop, CSc. se svými adláty
zleva Ing. Petrem Koníèkem a zprava s RNDr. Jiøím Poláèkem, CSc.
pøipíjí na poèest v�ech lomaøù. Pod nimi je èást významných úèast-
níkù 115. Skoku pøes kù�i, odleva prof. Ing. Pavol Rybár, CSc. dì-
kan fakulty Berg z Ko�ic, prof. Ing. Jaroslav Dvoøáèek, CSc., dìkan
HGF V�B-TUO, generální øeditel MUS, a.s. p. Lubo� Mìkota a doc.
Ing. Vladimír Kebo, CSc., prorektor V�B-TUO, coby slavná èestná
prezídia

Skokovou kù�i pøed sudem, na nìm�
proná�í své motto slavný semestr
Kebo, dr�í dva z nejèestnìj�ích úèast-
níkù sese. Zleva prof. Ing. Krystian
Probierz, dìkan Polytechniky Slezské
v Glivicích a prof. Ing. Jaroslav Dvo-
øáèek, CSc., dìkan HGF V�B-TUO.
Slavný a vysoký nadli�ák èeká na
skok adepta, aby ho posléze svou
�avlí pasoval do cechu hornického

Do obce hornické byl také pøijat dìkan
fakulty Berg z Ko�ic, slavný semestr prof.
Ing. Pavol Rybár, CSc.

Tak jsou pøivádìni k øádnému skoku fuxové a fuxie Slavným a vysokým nadli�ákem nóblfu-
xem �Digim� a nóblfuxem �Jo�inem�

�Øádným� skokanùm tj. fuxùm a fuxiím
dr�í kù�i zleva slavný semestr Ing. Andrej
Bla�ko, námìstek pøedsedy Èeského báò-
ského úøadu v Praze a závodní MUS, a.s.,
dlouholetý ctitel a pøítel hornických tra-
dic z Mostecka Ing. Jaroslav Ba�ant
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Je pravdou, �e zájem studentù o mo�nost utkat
se s jinými sobì rovnými studenty vìt�inou ne-
vychází jen z nich samých, ale je posilován vy-
datnou podporou jejich pedagogù. Na základì
dosa�ených výsledkù mù�eme smìle øíci, �e
znalosti na�ich studentù jsou velmi dobré, av�ak
jejich sebevìdomí a cti�ádost jsou naopak spí-
�e malé. Kdy� se je ov�em podaøí správnì mo-
tivovat, výsledky jsou nepøehlédnutelné.

Kdybychom se na leto�ní STOÈ podívali
øeèí èísel, pak bychom obdr�eli tento pøehled:

Poèet soutì�ních prací        56
Poèet zúèastnìných fakult    9

vítìzné práce, pìkné upomínkové ceny pro
ka�dého soutì�ícího a hodnotné vìcné pøí-
strojové a programové vybavení pro jejich
�kolící pracovi�tì (programovatelné automa-
ty, frekvenèní mìnièe, programový systém
Promotic, ...). Patøí jim na�e podìkování za
tyto investice do mladé technické generace a
pracovi�� vysokých �kol. Vítìzné práce byly
dále odmìnìny finanèními odmìnami za prv-
ní a� tøetí místo (2000, 1500, 1000 Kè v ka�-
dé sekci) a vìcnými cenami od sponzorù.

Aktivnì soutì� sponzorsky podpoøily fir-
my a spoleènosti:

ti. Z dvanácti soutì�ících obsadil 2. místo
Ivan Kedroò z FS se soutì�ní prací na téma
�Intranet v prostøedí prùmyslového podni-
ku LG Philips � Displeys Hranice�.

Dne 13. kvìtna se uskuteènila v rámci akce
�Program XXXIX SESJI � Studentskych kol
naukowych� pod patronací Akademie Gornic-
zo-hutniczej v Krakovì, soutì� studentských
prací. Studenti na�í �koly se prezentovali
v sekci Automatizace procesù. Práce Miroslava
Bal�ánka z FS s názvem �Øízení laboratorních
modelù pomocí èíslicových regulátorù� zís-
kala 1. cenu. 2. místo obdr�el Pavel Bembe-
nek s prací na téma �Zabezpeèení a správa bu-
dovy pomocí GSM automatu�.

FEI a Fakulta informatiky a informaèních
technologií STU v Bratislavì organizovala 2.
roèník mezinárodní soutì�e studentských vì-
deckých prací a konferenci doktorandských
vìdeckých prací pod názvem STUDENT

Úspěchy našich studentů potěší i pedagogy
Studium na VŠB-TUO je pro studenty naší školy stále zajímavější. Mohou
své schopnosti a znalosti srovnávat nejen mezi sebou, ale také se stu-
denty jiných škol. A nejsou to jen školy české, ale i zahraniční. Mezi
takovéto každoroční akce pořádané Fakultou strojní a Hornicko-geolo-
gickou fakultou patří IX. ročník mezinárodní soutěže pro studenty vyso-
kých škol STOČ 2004 (Studentská tvůrčí a odborná činnost).

Zúèastnìné fakulty zaslaly do soutì�e ná-
sledující poèty prací:
FS V�B-TUO 15 prací
FEI V�B-TUO 6 prací
BERG TU Ko�ice 2 práce
FEI STU Bratislava 4 práce
AGH Krakow 2 práce
HGF V�B-TUO 21 prací
SjF TU Ko�ice 4 práce
V�CHT Praha 1 práce
FT UTB Zlín 1 práce

Studenti mohli soutì�it v pìti sekcích:
S1 Teorie a aplikace systémù øízení
S2 Aplikovaná informatika
S3 Poèítaèové øízení výrobních proce-

sù s podporou SCADA/MMI a PLC
S4 Aplikace mìøicích a diagnostických

systémù
S5 Informatika v ekonomice
Proto�e se výuka stále více orientuje na pra-

xi, má také u spolupracujících firem odpoví-
dající podporu. Studentská soutì� STOÈ
2004 by nemohla probìhnout bez výrazné
podpory sponzorujících firem a organizací,
které poskytly hodnotné penì�ní ceny pro

PANTEK (CS), s. r. o. Hr. Králové � Won-
derware distributor, ControlTech, s. r. o. Kolín
� Allen-Bradley distributor, INGELECTRIC,
a. s. Ostrava, AutoCont Control Systems, s. r. o.
Ostrava, Microsys spol. s r. o. Ostrava, AMiT
s. r. o. Brno, Spectris Praha spol. s r. o. � Brüel
& Kjaer, NAM systems, a. s., Microsoft s. r. o.
Praha, AB � CONTROL s. r. o. Brno, Severo-
èeské Doly a.s. � Doly Nástup Tu�imice, SmS
VTSaP � KAKI Ostrava.

Nad celou soutì�í pøevzali zá�titu rektor
V�B-TUO prof. Ing. Tomá� Èermák, CSc.,
dìkani poøádajících fakult: dìkan FS doc.
Ing. Petr Horyl, CSc., dìkan HGF prof. Ing.
Jaroslav Dvoøáèek, CSc. a dìkan FEI prof.
Ing. Ivo Vondrák, CSc.

Více informací a fotodokumentaci k le-
to�ní soutì�i STOÈ´04 je mo�né získat na
internetu na adrese: http://www.fs.vsb.cz/
akce/2004/stoc2004/Welcome.htm.

Na fakultì BERG Technické univerzity
v Ko�icích probìhla 2. kvìtna 2004 obdob-
ná soutì� studentských prací pod názvem
Mezinárodná sú�a� �VOÈ 2004. V sekci
Riadenie technologických procesov se
z V�B-TUO rovnì� zúèastnili dva studen-

EEICT 2004, a to dne 27. kvìtna 2004 na pùdì
Slovenské technické univerzity v Bratislavì.
Z FS se této akce velmi úspì�nì zúèastnili
Michal Rybár s prací na téma �Vyu�ití mikro-
kontroléru ATMEL pro komunikaci s mobil-
ním telefonem� (sekce Telekomunikace) a Petr
Jáni� s prací na téma �Øízení mechatronických
systémù� (sekce Automatizace a robotika).
Obìma se podaøilo umístit mezi tøemi nejlep-
�ími ve svých odborných sekcích.

Studentské odborné klání STOÈ´2004, kte-
ré probìhlo na na�í �kole, v Krakovì,
v Ko�icích a Bratislavì je u� minulostí. Navá-
zaly se nové kamarádské vztahy, prohlédli jsme
si laboratoøe a poèítaèové uèebny, probrali jsme
mo�nosti studia v na�ich mìstech a univerzi-
tách. V�echny tyto zku�enosti a poznatky chce-
me vyu�ít ve výuce a pøi práci se studenty
i v novém �kolním roce 2004/2005.

Ing. Renata Wagnerová, Ph.D.
Doc. Ing. Radim Farana, CSc.

Prof. Dr. RNDr. Lubomír Smutný
Katedra ATØ Fakulta strojní

Dr. Ing. Oldøich Kodym
Institut ESØ HGF

Foto: Doc. Ing. Radim Farana, CSc.
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Co je to metoda SBRA?
V historii rozvoje projektování stavebních a strojních konstrukcí nebylo
nikdy zaznamenáno tak závratné kvalitativní zdokonalování metod posu-
zování jejich spolehlivosti, jakého můžeme být svědky v současnosti. Po-
čítačová revoluce a rozvoj informačních technologií spolu s vývojem teorií
spolehlivosti vytváří předpoklady k zásadnímu přehodnocení metod apli-
kovatelných v projekční praxi při posuzování bezpečnosti, provozuschop-
nosti a trvanlivosti. Dosavadní přístupy, z pohledu uživatelů norem pře-
vážně deterministické, se jeví ve světle pravděpodobnostních metod pod-
porovaných počítači jako zastaralé a překonané. Je úkolem vysokých škol
reagovat na tento závratný kvalitativní vzestup pojetí posudku spolehli-
vosti ve výzkumu i ve výuce a připravovat nastupující generaci inženýrů k
uvádění koncepcí odpovídajících éře počítačů do projekční praxe.

Uplatnìní netradièních pravdìpodobnost-
ních metod vy�aduje pøedev�ím zmìnu my�-
lení projektantù spoèívající v náhradì dosa-
vadního my�lení deterministického my�lením
pravdìpodobnostním. Svìt je definován ná-
hodnì promìnnými velièinami, je nutno uèit
se hodnotit tyto velièiny a analyzovat jejich
vztahy, co� platí té� pro oblasti spolehlivosti
konstrukcí. Pro metodu SBRA (Simulation-
Based Reliability Assessment), tj. pro jednu
z rozvíjených pravdìpodobnostních metod,
je uvedená zmìna my�lení výchozím postu-
látem. U� sedm rokù je tato metoda pøedmì-
tem výzkumu, vývoje, výuky a aplikací na
V�B-TU Ostrava ve spolupráci s Ústavem te-
oretické a aplikované mechaniky Èeské aka-
demie vìd Praha a s domácími experty z
ARTech Praha, VUT Brno a ÈVUT Praha i z
pracovi�� v zahranièí.

Podstata metody SBRA je jednoduchá -
velièiny vstupující do posudku spolehlivos-
ti jsou vyjádøeny ne-parametrickým rozdì-
lením, projektant analyzuje funkci spolehli-
vosti simulaèní technikou a vypoètená prav-
dìpodobnost poruchy je porovnávána s hod-
notou návrhové pravdìpodobnosti, která je
urèena s pøihlédnutím ke spoleèenským a
ekonomickým po�adavkùm, viz napø. nor-
my. Rostoucí úroveò výpoèetní techniky
dovoluje zrychlovat, zdokonalovat a roz�i-
øovat celý proces pravdìpodobnostního po-

suzování spolehlivosti rozmanitých kon-
strukcí do oblastí nepøístupných dosavad-
ním �klasickým� metodám, na kterých jsou
z hlediska posudku spolehlivosti zalo�eny
napø. souèasné normy Eurocode.

K rozvoji metody SBRA významnì pøi-
spívá dlouhodobá spolupráce zainteresova-
ných pracovníkù nìkolika fakult V�B-
TUO, co� dokazují mj. záva�né výsledky
mezinárodního projektu TERECO (Leonar-
do da Vinci), tøech úspì�nì ukonèených a
dvou rozpracovaných interdisciplinárních
projektù GAÈR, dvì habilitace (J. Solaøe
na FAST a K. Kalába na FS), ètyø úspì�nì
obhájených doktorských prací (M. Gu�ta-
ra na FEI, A. Lokaje, M. Krejsy a D. Pust-
ky na FAST a pøipravená doktorská práce
P. Praxe na FEI) i téma habilitaèní práce L.
Václavka z FS. Slibnì byla zapoèata spo-
lupráce s fakultami FBI, FS a FMMI.

Pøipomenutí zaslou�í èetné studentské
práce na téma SBRA ocenìné na fakultních
i na vy��ích soutì�ích a zvlá�tì té� vystou-
pení studentù na domácích a mezinárod-
ních konferencích. Ze zahranièních aktivit
pracovníkù V�B-TUO lze pøipomenout
pøednes pøíspìvkù pøispívajících k rozvoji
aplikací metody SBRA napø. M. Krejsy
v Rumunsku, L. Václavka v USA, P. Ko-
neèného v Singapuru a A. Lokaje ve Fin-
sku i plánované aktivní úèasti na konferenci

D. Pustky v Èínì, V. Køivého ve �panìl-
sku a pøipravovanou úèast M. Riegra na me-
zinárodních diskusích o posuzování spøa-
�ených mostních konstrukcí. Rostoucí zá-
jem o seznámení se s metodou SBRA pro-
jevují zahranièních experti, napø. na del�í
dobu pøijeli do ÈR profesoøi A. Haldar a P.
Tikalsky z USA, Dr. W.C. Li z Kanady a
Dr. G. Alpsten ze �védska. FAST byla ga-
rantem u� pìti celostátních akcí (se zahra-
nièní úèastí) a spolu-garantem mezinárod-
ního kolokvia Euro-SiBRAM zamìøených
pøevá�nì na problematiku metody SBRA.

Trvalým dokladem o pøínosu k rozvoji me-
tody SBRA je aktivní spoluautorství tøech
desítek pracovníkù, doktorandù a studentù
V�B-TUO na dvou prùkopnických anglicky
psaných kni�ních publikacích �íøících meto-
du SBRA ve tøech kontinentech. Pozoruhod-
ný seznam nìkolika set publikací, zpracova-
ných pøevá�nì autory z V�B-TU Ostrava a
zamìøených na uplatnìní a zdokonalení me-
tody, nalezne zájemce na www.sbra-an-
thill.com spolu s vybranými výpoèetními pro-
gramy, databázemi a dal�ími daty. Døíve zmí-
nìné kolokvium potvrdilo významnou úèast
�koly na rozvoji metody SBRA i správnost
nastoupeného smìru. Výuka spolehlivosti
konstrukcí opírající se o metodu SBRA byla
zaøazena do uèebních plánù FAST a je navr-
hováno té� její zaèlenìní do programu FS.

Metodu SBRA nelze pova�ovat za zázraè-
né øe�ení problematiky posuzování spoleh-
livosti konstrukcí, tato metoda je v�ak ne-
spornì mocným nástrojem spojujícím pra-
covníky, doktorandy a studenty �koly pøi
výzkumu a rozvoji moderních koncepcí
aplikovatelných pøi posuzování spolehli-
vosti konstrukcí v projekèní praxi. K uve-
dení SBRA do norem a do projekèní praxe
jistì pøispìjí absolventi studia a souèasní
studenti V�B-TU Ostrava na svých budou-
cích pracovi�tích.

Prof. Ing. Marek Pavel, DrSc.
Katedra stavební mechaniky FAST
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Proč studovat životní prostředí?

Souèasný trend na�eho zpùsobu �ivota i jeho
následky povedou ke katastrofì, pokud si ne-
uvìdomíme, �e mù�eme být skuteènì ��astní
a spokojení jen v pøípadì, �e budeme �ít
v souladu se svým okolím a na�e èinnost bude
pro ve�keré tvorstvo ménì destruktivní.

Pokud se budeme nadále velmi rychle pøi-
zpùsobovat pohodlnému zpùsobu �ivota a na
vìci se dívat vìt�inou z jednoho hlediska �co
za to�, bude toto dìdictví konzumní spoleè-
nosti pokraèovat a stejnì rychle bude ohro�o-
vat i na�e �ivotní prostøedí. Èlovìk jako nejdo-
konalej�í a nejvyvinutìj�í �ivá bytost na Zemi
je nedílnou souèástí pøírody a zároveò je na
pøírodì závislý. Pro svou existenci potøebuje-
me od na�í planety její tøi slo�ky � pùdu, vodu
a vzduch. �kody, které zpùsobujeme devastací
tìchto slo�ek, se dají jen velmi tì�ko napravit.

Pøedev�ím rozvoj prùmyslu, související násled-
ná poptávka po výrobì energie a doprava devas-
tují v�echno to, co je pro nás nepostradatelné �
zneèi��ují pùdu, vodu i vzduch. Prùmyslový od-
pad, chemické látky a energie tak kontaminují
�irokou oblast, nìkdy i znaènì vzdálenou od zdro-
je zneèi�tìní. Skládky odpadu obsahující chemi-
kálie postupnì zamoøují vodu a pùdu, a tak se
øada z tìchto �kodlivých látek dostává do na�í
potravy nebo do pitné vody. Kyselý dé��, jako
dùsledek zneèi�tìní ovzdu�í, pak zasahuje obrov-
ské plochy lesù, pùsobí zhoubnì v oblastech je-
zer a vodních tokù a nièí takto �ivou pøírodu. Sou-
hrnnì lze øíci, �e problematika ochrany �ivotního
prostøedí úzce souvisí s rozvojem prùmyslu.

K pøekonání negativního stanoviska zhor-
�ujícího se stavu nám mù�e pomoci touha
nìco zmìnit. Budou prospì�ní v�ichni ti, kte-

Každý z nás má tu moc, že může ničit, chránit či obnovovat. Záleží však na
tom, co je prioritou našeho života, a tím do jisté míry všichni předurčuje-
me to, zda dar života poskytneme našim dětem i budoucím generacím a
postaráme se, aby život na naší planetě nebyl dále devastován a posléze
zcela nezaniknul. Dnes má naše planeta více než 6 miliard obyvatel. Pro-
gnózy nejsou lichotivé.

øí jsou obdaøeni darem my�lení a vìdìní, ocho-
tou seznamovat se s novými metodami a po-
stupy a schopností pøemìnit du�evní bohat-
ství v hmotné. Abychom mohli být je�tì více
prospì�nými, to pøedpokládá být znalci a od-
borníky. Nároènost a slo�itost problematiky
pøedstavuje zvládnutí integrální disciplíny,
sluèující poznatky jak z oblasti ekologie, tak
z rozsáhlých oblastí mezioborových, pøírod-
ních i spoleèenských vìd vèetnì prùmyslo-
vých èinností a jejich technologií.

�ivotní prostøedí se dostává v posledních
patnácti letech stále více ke slovu nejen ve spo-
leènosti, ale i na �kolách. Studentùm je nabí-
zeno �iroké spektrum studijních oborù a pøíle-
�itostí. Mnozí se domnívají, �e na technických
vysokých �kolách by se problematice �ivotní-
ho prostøedí nemìla vìnovat pøíli�ná pozornost.
Ráda bych jim v tomto pøípadì oponovala, �e
snad nikoho je�tì nezahubilo to, �e neznal Fou-
rierovu øadu èi Stokesùv zákon, ale prùmyslo-
vou èinností zneèi�tìné prostøedí ohro�uje ka�-
dodennì ve�keré tvorstvo na�í planety. Je pro-
to etickou a morální povinností zapojit do øe-
tìzce ochrany na�í Zemì co nejvíce populace.

V�B-TU Ostrava pro�la v porevoluèním ob-
dobí mnohými zmìnami, vznikly nové obory,
nové katedry i nové fakulty. Vývoj oboru ochra-
na �ivotního prostøedí je na na�í �kole spojen
pøedev�ím se jménem pana prof. Ing. Miloslava
Herèíka, CSc. Byl to právì on, kdo vystihl dùle-
�itost problematiky, mìl nejvìt�í podíl na vzni-
ku a charakteru studia, stál u zrodu pøedmìtù
souvisejících s problematikou �ivotního prostøe-
dí a vytyèil z teoretického a metodologického
hlediska podstatné rysy výuky ekologie na �ko-

le s technickým zamìøením. Jeho zásluhy o pro-
pagaci oboru jsou nesporné a stále mu patøí vý-
znamné místo na na�í �kole, nebo� je dodnes
vìdecky èinný. Své mnohaleté zku�enosti a vì-
domosti pøedává nejen v pedagogickém proce-
su studentùm, ale jako výborný vypravìè a vy-
nikající odborník se prezentuje literární èinnos-
tí. Právì pøed prázdninami vy�la v nakladatelství
Montanex, a.s. kniha �111 otázek a odpovìdí
o �ivotním prostøedí�, v ní� pan prof. Ing. Milo-
slav Herèík, CSc., jemu vlastním zpùsobem,
formou otázek a odpovìdí, øe�í problematiku
�ivotního prostøedí. Køest knihy pøijal pan sená-
tor prof. Ing. Václav Roubíèek, CSc., Dr.h.c. a
konal se 10. kvìtna v salónku menzy V�B-TUO.
Dovolím si pøi této pøíle�itosti mu popøát, aby
jeho aktivity neupadly v zapomnìní, �ivotní pro-
støedí, v rámci studia na na�í �kole, doznalo dal-
�ího rozmachu a pan profesor, aby na�el co nej-
více pokraèovatelù.

Vyzbrojeni silnou vùlí, pozitivními morál-
ními vlastnostmi, vnitøním porozumìním se
pak budeme moci reálnì podílet na zlep�ení
�ivotních podmínek pro lidskou existenci,
nebo� nepostaèí, �e mnoho víme a umíme. Je
tøeba osvojit si umìní, abychom dokázali na-
bytých vìdomostí a schopností vyu�itkovat a
jiné upozornit, upozornit na to, �e máme vì-
domosti, je� mohou být vyu�itkovány. Musí-
me mít ohledy na spoleènost, v ní� �ijeme,
ctít zákony svìtské i pøírodní. S pocitem vlast-
ní zodpovìdnosti nejen za ná� osud, ale i ce-
lého tvorstva na na�í planetì tak vytvoøíme
dal�í bezpeèná stanovi�tì. Èlovìk v�ak jako
jedinec musí zùstat ve svém srdci a mysli vì-
ren sobì, nebo� je to on sám, kdo si buduje
existenci a musí si pomoci a jen kdo si sám
pomù�e, tomu pomáhají i ostatní.

Je tøeba podnikat krùèky a kroky k záchranì
budoucího �ivota, aby nebyl spáchán facinus
contra posteriti (zloèin proti budoucnosti).

Soòa Krejzková
Katedra ochrany �ivotního prostøedí v prùmyslu

Her v Ostravì se úèastnilo 1700 studentù
z 26 vysokých �kol Èeské republiky. V�ich-
ni velmi kladnì hodnotili ná� sportovní are-
ál a také fakt, �e jsme v�em úèastníkùm  za-
jistili ubytování na kolejích v Porubì. Tím
ÈAH 2003 splnily nejen sportovní, ale i
spoleèenské poslání.

V Praze byla právì nejednotnost ubyto-
vání a velká roztøí�tìnost sportovi�� nej-
vìt�ím mínusem. Pøitom Praha hostila re-

České akademické hry 2004 – Praha
Myšlenka uspořádat České akademické hry jako olympiádu vysoko-
školského sportu vznikla před třemi lety na VUT v Brně. Přímo v Brně
tuto myšlenku podpořilo vedení VŠB-TU Ostrava a KTVS VŠB-TUO
spolu s Ostravskou univerzitou uspořádaly 2. ročník Českých aka-
demických her. Jistě vzpomínáte na těch šest nádherných sluneč-
ných květnových dní, kde na všech našich sportovištích probí-
haly sportovní soutěže za velké účasti a podpory diváků.
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Sportovní den VŠB-TUO

1. června 2004 uspořádala Katedra tělesné výchovy a sportu pro děti
Speciální školy s mentálním postižením – Ostrava-Vítkovice dopoled-
ne plné her a zábavy.

Podobnou akci jsme poøádali poprvé,
tedy bez �ádných døívìj�ích zku�eností. A
musíme pøiznat, �e jsme mìli men�í oba-
vy z toho, jak nás dìti (6�25 let) pro nì
v cizím prostøedí pøijmou. Ale hned pøi
vstupu do vestibulu na�í budovy se ukáza-
lo, �e obavy byly úplnì zbyteèné. Vítalo
nás 18 rozjaøených veselých dìtí plných
oèekávání a s nimi 9 vychovatelù zmínì-
né �koly. Pøipravili jsme pestrý program
plný tance, soutì�í, her a kreslení.

Zapojení dìtí, jejich spolupráce, nad�ení a

elán, se kterým se v�eho úèastnily, bylo ú�as-
né. Hned jsme se stali kamarády a okam�itì
nás napadlo, �e se budeme vídat èastìji.

Dìti si od nás odnesly dáreèky v podobì
relaxaèních míèù, které se jim u nich ve
�kole urèitì budou hodit. S øeditelem �ko-
ly Mgr. �edým jsme se dohodli, �e se
s dìtmi opìt setkáme u nás na katedøe
v prosinci u vánoèního stromeèku.

RNDr. Irena Durdová, Ph.D.
KTVS

Foto: archív

Katedra tìlesné výchovy a sportu uspo-
øádala dne 11. 5. 2004 Sportovní den. Tì-
�i�tìm sportovních aktivit se stala porub-
ská sportovi�tì na�í vysoké �koly. Ku�el-
ky, squash, horolezectví a plavání probìh-
ly v pronajatých prostorách. V pøedveèer

Sportovního dne se uskuteènil noèní ori-
entaèní bìh dvojic v ��ervùdu�. Sportovní
nabídka byla bohatá a tak se ka�dý zamìst-
nanec, pedagog i student, mohl zúèastnit
soutì�e ve sportovním odvìtví, které je mu
nejbli��í nebo je pro nìj atraktivní.

Sportovního dne V�B-TUO se zúèastnilo
890 studentù, pedagogù a zamìstnancù, kteøí
vyu�ili pestré nabídky KTVS a pøi�li si za-
sportovat v 18 sportech (noèní orientaèní
bìh, aerobik, badminton, basketbal, beach
volejbal, fitness centrum-silový trojboj a èes-

ká páka, fotbal, horolezectví, ku�elky, mi-
nigolf, nohejbal, plavání, squash, stolní te-
nis, �ipky, tenis, veslování a volejbal).

Mgr. Milena Èerná, Mgr. Pavel Tu�il
KTVS

Foto: archív

kordních 2 700 sportovcù v jednatøiceti
sportovních disciplínách.

Na�i akademici získali v obrovské kon-
kurenci �esté místo z 31 zúèastnìných vy-
sokých �kol Èeské republiky. Je to skvìlé
umístìní, na�i reprezentanti získali celkem
41 medailí, z toho 17 zlatých, 11 støíbrných
a 13 bronzových. Upøímnì dìkujeme v�em,
kteøí se ÈAH 2004 zúèastnili, za vzornou
reprezentaci V�B-TUO.

Dík patøí také vedení �koly a vedení jed-
notlivých fakult V�B-TUO za stálou podpo-
ru akademického sportu. Stává se tradicí, �e
nejúspì�nìj�ím sportovcùm � medailistùm
osobnì podìkuje dìkan pøíslu�né fakulty.
Také tato skuteènost nepochybnì pøispívá
k dobrému vìhlasu sportu na V�B-TUO.

RNDr. Irena Durdová, Ph.D.
KTVS

Foto: archív

Mezinárodní den dětí pro děti
s mentálním postižením

Mezinárodní den dětí pro děti
s mentálním postižením
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Novinky z INFOCENTRA VŠB-TUO
Hlavním úkolem studentské organizace INFOCENTRUM VŠB-TUO je na-
vazování kontaktů mezi budoucími absolventy a jejich potencionálními
zaměstnavateli. Největší cílovou skupinou INFOCENTRA jste pro nás proto
vy, studenti naší Alma-Mater.

nosti. Po v�eobecném úvodu pøi�la na øadu
odborná témata. Zvlá�tì studenty FEI zau-
jaly novinky o testování a horlivými poslu-
chaèi informací z oblasti jakosti pak byli pøe-
dev�ím studenti FMMI.

Dal�ím bodem náv�tìvy byla prohlídka
výrobního procesu, kde se studenti sezná-
mili s praktickým pou�itím v�ech metod,
které byly pøedtím pøedstaveny.

Na závìr dostali studenti mo�nost diskuse
o odborných zále�itostech a pøedev�ím
o výbìrovém øízení a mo�nostech uplatnìní
ve spoleènosti Celestica.

Seminář o mužsko–ženské
komunikaci

V kvìtnu leto�ního roku se v prostorách
V�B-TUO uskuteènil velmi zajímavý semi-
náø s autorem èerstvé kni�ní novinky �Proè
�eny mu�e (ne)chápou� Ing. Davidem Gru-
berem. Tématem byla mu�sko � �enská ko-
munikace a mo�ná proto sem nìkteøí úèast-
níci zamíøili, aby hned druhý den vyzkou�e-
li  získané poznatky v bì�ném �ivotì.

Dorazily také páry chtivé vyjasnit si nì-

Bli��í seznámení s aktivitami INFOCEN-
TRA mù�ete nalézt na na�ich webových
stránkách http:/ic.vsb.cz, kde kromì èlán-
kù a fotografií z akcí poøádaných INFOCEN-
TREM najdete napø. také elektronickou verzi
èasopisu, který právì dr�íte v ruce.

Na�e èinnost je vyvíjena po celý rok, a proto
vám dnes pøiná�íme informace pouze o nìkte-
rých zajímavých aktivitách, které se udály prá-
vì v dobì mezi uzávìrkami posledních dvou
èísel Akademika. A �e jich nebylo málo...

Open Day v Celestice
V bøeznu na personalistické akci Symbió-

za 2004, kterou na V�B-TUO poøádá IN-
FOCENTRUM, pozvali zástupci spoleènosti
Celestica studenty na tradièní �Open Day�
v této spoleènosti.

Generální partneři

Další významní partneři

INFOCENTRUM
VŠB–TUO

INFORMACE
NEJEN PRO STUDENTY

Celestica se nachází v Rájeèku u Blanska
a je jednou ze 40 poboèek spoleènosti s hlav-
ním sídlem v kanadském Torontu. Celestica
je pøední celosvìtovou spoleèností, která
pùsobí v oblasti poskytování slu�eb v elek-
tronickém prùmyslu, pøedev�ím v osazová-
ní desek plo�ných spojù. Pro osazování po-
u�ívá SMT technologii s povrchovým páje-
ním souèástek a jejími pøedními zákazníky
jsou napø. spoleènosti Nokia, Dell, IBM.

Dne 27. dubna 2004 byli studenti, kteøí se
dopøedu nahlásili na INFOCENTRU, dopra-
veni do Rájeèka, kde se celé výpravy ujala
sleèna Lenka Skoèková, která nejprve po-
dala informace o struktuøe a cílech spoleè-

které problémové situace, které nastávají
i v blízkých vztazích. Po poèáteèním osty-
chu se semináø stával èím dál více spontán-
nìj�í a øada vìcí teoreticky uvedených byla
potvrzena dokládáním �ivotních zku�eností
úèastníkù.

Díky tomuto semináøi se urèitì zkvalitnil
pohled obou pohlaví na sebe navzájem a
úèastníci semináøe se budou v budoucnu cho-
vat k tìm �druhým� s vìt�ím pochopením.

Léto s Davidem Gruberem
Hlavní spoleènou aktivitou INFOCENT-

RA a Ing. Davida Grubera (odborník v ob-
lasti vyu�ívání technik du�evní práce)  byl
ji� 11. roèník kurzu �Léto s Davidem Gru-
berem�, který ka�dý rok o prázdninách pro-
bíhá na pùdì V�B-TUO.

Leto�ní léto mù�eme oznaèit za rekordní
v poètu úèastníkù, proto�e se bìhem týden-
ního kurzu vystøídalo na 60 úèastníkù z celé
ÈR a Slovenska. Spoleènì se v�ichni pustili
do zvládání racionálního ètení, komunikace
a jak se efektivnì uèit cizí jazyk.

Tématickým zpestøením byla úèast Ing.
Zdeòka Malánika významného experta
v oblasti krizové komunikace v nejnároènìj-
�ích pøípadech.  Na probíranou tématiku na-
vázal praktickými postøehy z oblasti sebeo-
brany.

Podle zji�tìných ohlasù byli v�ichni zúèast-
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(Osobní výpověï) � permanentnì se vzdìlávat (nejúèinnìj�í obra-
na proti jakékoli ne�ádoucí manipulaci)

� pozitivnì pøistupovat k �novému�
� být odpovìdným (pøedpokladem je dùsled-

nost)
� opustit jakoukoli povrchnost
� respektovat partnerský vztah k jiným sub-

jektùm
� být vstøícným k potøebám druhých
� pøi sebehodnocení neobelhávat sám sebe
� ve vztahu pedagog student potlaèit jaké-

koli projevy arogance, vnímat tento vztah
jako partnerství, ve kterém ka�dý ze sub-
jektù je nositelem své pozice

� být tvoøivým (ono desáté �pøikázání� lze
pova�ovat souèasnì za východisko i dù-
sledek naplnìní pøedchozích devíti).
Je to bezesporu nároèný individuální pro-

gram, ale urèitì realizovatelný. A to je pod-
statné. V�dy� tvoøivý pøístup lze jednodu�e
vyjádøit takto: �kdo chce, hledá zpùsoby,
kdo nechce hledá dùvody�.

Moc si pøeji, aby kvalitní perspektivní pe-
dagogové neopou�tìli na�í vysokou �kolu.
Osobnì si vá�ím ka�dého pedagoga, studenta
i provozního pracovníka �koly, který se do-
ká�e o sobì a svém poslání na na�í �kole
zamý�let, kterému principy desatera nejsou
cizí. Vìøím, �e tìch je vìt�ina. I kdy� si uvì-
domuji, �e víra je�tì není vìdìní.

Pøesto, �e na�e vysoká �kola dosahuje
v øadì oblastí trvale vynikající výsledky, ur-
èitì je stále co zkvalitòovat. V opaèném pøí-
padì bychom asi popøeli tezi o vývoji spo-
leènosti.

Nevím, do jaké míry se mi podaøilo vyjád-
øit mé rozhodující pocity, které mì dnes pro-
vázejí. Pokusila jsem se o to podstatné.

Dovolte mi je�tì malou úvahu. Jsem pøesvìd-
èena, �e na�e vysoká �kola má dobrou perspek-
tivu pro pedagogy i studenty, pro pedagogic-
kou i vìdeckou kariéru v�ech, kteøí tvoøí na�i
akademickou obec. I pro kariérní dráhy na�ich
absolventù. V této souvislosti mne znepoko-
juje, �e nedostateèné finanèní zdroje pro ohod-
nocení individuálního výkonu, èi pro komple-
mentární rozvoj na�í instituce, mohou být
v nìkterých pøípadech dùvodem, pro který nì-
kteøí pedagogové opustí na�í akademickou

Snažme se pro budoucnost...(2.)

Velmi dobøe si uvìdomuji, �e jsme v�ichni
�jenom lidé� se v�emi svými plusy i mínusy.
S èím bychom ale mìli (bez ohledu, jakou
pozici v akademické obci zastáváme), vyjde-
me-li z prvotního momentu, tj. �e jsme peda-
gogové, vést úèinný souboj, tj. s nadvládou
stereotypù. Nebát se nového, akceptovat
zmìnu a tuto, kdy� je to zapotøebí, pøímo
iniciovat. Pova�uji to za jeden ze zdrojù efek-
tivního smìøování k tomu, èemu øíkáme po-
krok. Je to v�echno, dle mého soudu otázka
na�eho osobního pøístupu - nebýt pohodlný-
mi. Dokázat opustit tzv. �zlatou støední ces-
tu�. Není to jednoduché, ale ji� v minulosti
Jaroslav Je�ek, v jedné ze svých písní, øíká:
�...zlatá støední cesta je vy�lapaná a tráva po
krajích je vy�raná a v�ichni osli co tu �li, vy-
pásli v�echno, co na�li, poslední stéblo trávy
sluply krávy...�. Vyhrávat souboj se stereoty-
py znamená akceleraci procesu zkvalitòová-
ní èinnosti na�í vzdìlávací instituce.

Ráda bych k pøedchozímu pøipojila je�tì
nìkteré své pocity, které se v mém uva�ová-
ní o potøebì vzdìlanosti pro kvalitu �ivota
mìní v urèité výchozí principy pro ka�dý
pro�itý den.

Velmi èasto je dnes diskutován (na strán-
kách odborné literatury) problém hodnotové
orientace jednotlivcù èi skupin, která vypoví-
dá o kvalitì spoleènosti. Realizuje se øada vý-
zkumù, zpracovávají se modely hodnotové
orientace moderního èlovìka èi moderní spo-
leènosti. Já se pokusím naznaèit èi modelo-
vat efektivní hodnotovou orientaci subjektù
na�í akademické obce, kterou si troufám na-
zvat (tady si pùjèuji terminologii z køes�anství)
�desatero pro pedagogy a studenty�.

Nejdøíve v�ak zdùrazòuji, �e nechci niko-
mu nic kázat, nikomu nic vnucovat. Jde o
model, jde o východisko. Pokud nesu �døíví
do lesa� omlouvám se. Pokud tomu tak není
a nìco se pøece jen tzv. �zadrápne�, a to a� u�
u pedagogù èi studentù, potì�í mì to. Nu a
jak to vidím? V tìchto konkrétních pøístupech
 pedagogické práci, ke studiu, k øídící práci:
� nároènost k sobì jako pøedpoklad pro

uplatnìní nároènosti k druhým

nìní potì�eni úrovní kurzu, pøátelským a
neformálním vystupováním lektora a také
skvìlou organizací.

A pro úplnost nakonec dodáváme adresu
www.gruber.cz, kde mohou zájemci o tuto
problematiku získat více informací.

On-line databáze firem na webu
Díky vývoji informaèních technologií u�

nemusí zájemci o aktuální nabídku firem
spolupracujících s INFOCENTREM chodit
nebo volat na na�i kanceláø. Nyní ji� staèí
být pouze pøipojen k Internetu.

Bìhem letních mìsícù jsme toti� zprovoz-
nili na na�ich webových stránkách http:/

ic.vsb.cz v sekci pro studenty on-line databá-
zi firem INFOCENTRA, kde firmy prùbì�nì
umis�ují své nabídky týkající se pøedev�ím
nabídky pracovních pozic, ale také praxí atd.

On-line dotazník pro studenty na
webu

Studenti 3.-5. roèníkù, kteøí chtìjí mít mo�-
nost být osloveni nìkterým z presti�ních za-
mìstnavatelù, se registrují do databáze stu-
dentù INFOCENTRA. Z údajù, které nám
poskytnou, si pak firmy na základì kvalita-
tivních filtrù vybírají ty, kterým chtìjí na�ím
prostøednictvím zaslat svou nabídku.

A právì tìmto studentùm vycházíme opìt

vstøíc prostøednictvím na�ich webových strá-
nek http:/ic.vsb.cz. V sekci pro studenty
najdou zájemci on-line dotazník, který
v pohodlí u svého poèítaèe vyplní, nebo zde
pouze aktualizují své pøede�lé záznamy.

Odpadá tak ruèní vyplòování a no�ení do-
tazníkù na vybrané místa (pokud v�ak chce
zájemce vyplnit dotazník klasicky, pak pro-
síme pøinést vyplnìný dotazník na kanceláø
INFOCENTRA na kolejích (E320) nebo do
obchodù SUS, pøíp. vhodit do schránek IN-
FOCENTRA na ka�dé budovì kolejí).

Ing. Roman Kozel, Ph.D.
Prezident INFOCENTRA V�B-TUO

Foto: archív

obec. Eventuálnì zùstanou, ale upadá jejich
osobní zaujetí (snad mohu pou�ít i termín nad-
�ení) pro pedagogickou i vìdeckou èinnost. Za
mimoøádnì záva�nou pova�uji tu skuteènost,
�e zvlá�tì mladí kvalifikovaní pedagogové se
vzdávají pedagogické kariéry, proto�e poci�u-
jí onu nedostateènost materiálového zázemí pro
sebe a své rodiny. Je to vá�ný problém, který
samozøejmì chápu. Dnes diskutované problé-
my financování vysokého �kolství jsou zøej-
mé. Pøi uva�ování této skuteènosti se do jisté
míry oslabuje v nìkterých chvílích mùj pøíslo-
veèný optimismus (výchozí základní celo�ivot-
ní postoj). Dostateèné materiální zázemí � ni-
koli v iracionální podobì - pro èinnost �koly
osobnì vnímám jako pojistku pro rozvoj du-
chovního rozmìru vzdìlávání. Domnívám se,
�e jedinì tak bude v budoucnu mo�né dosáh-
nout toho, aby �rozmìr duchovna� pøehlu�il
v na�em vìdomí �rozmìr materiálna�. To sa-
mozøejmì pøi naplnìní rozumného (racionální-
ho) po�adavku materiálových potøeb. Rozum-
ná spoleèenská spotøeba je garancí uchování této
planety pro budoucí generace. To platí bezezbyt-
ku i pro na�i vzdìlávací instituci Vysokou �kolu
báòskou � Technickou univerzitu Ostrava.

V této souvislosti je�tì malé osobní vyzná-
ní, ke kterému jsem dospìla díky vlastním �i-
votním zku�enostem. Ani� bych cokoli ze sou-
èasných problémù nedostatku zdrojù podce-
òovala. Je ú�asné naplòovat èas v zamìst-
nání prací, která nás baví a tím uspokoju-
je. V opaèném pøípadì je to utrpení, a to i
za pøedpokladu materiálního dostatku.

Dovolte mi závìr, ve kterém chci vyslovit
své veliké pøání za sebe a urèitì za mnohé
ostatní kolegynì a kolegy. �Sna�me se u sebe
o èlovìèí rozmìr. Buïme obyèejnými lid-
mi s neobyèejným lidstvím. Mo�ná, �e
potom doká�eme pozitivnì pøispìt budou-
cím generacím.�

Sna�me se pro budoucnost...
JUDr. Vìra Øeháková

Katedra spoleèenských vìd
Autorka èlánku �Sna�me se pro budouc-

nost....(1.)� se zdvoøile omlouvá v�em ète-
náøùm za textové nedopatøení v 1. èásti (Aka-
demik èís. 4/2004), kde byl chybnì uveden
název Univerzity Komenského v Bratislavì.
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Soutěž o ceny

-jaz-

Rekapitulace otázek a odpovìdí z minu-
lého èísla:
1. Spoleènost TCHAS získala v roce 2003

dvì významná ocenìní v oboru �Stav-
ba roku 2003 v Èeské republice� a �Fa-
sáda roku 2003�.

2. Stavební fakulta byla na V�B-TUO za-
lo�ena roku 1997.

3. Nová expozice v Geologickém pavilonu
byla realizována díky vìnované kolekci
sbírkovému fondu V�B-TUO bývalým
pedagogem prof. Ing. Jaroslavem Ha-
velkou, CSc. a èítá 241 kusù vzorkù.

A kdo vyhrál?
1. cena: od spoleènosti TCHAS

Zuzana Prieèková
2. cena: lístky do multikina Cinestar

Marek Su�il
3. cena: spoleènosti GTS international

Jana Potoèková
4. cena: lístky do kina Prùvan

Kamil Hrubý

Výhry si vyzvednìte do 13. 10. 2004, ji-
nak propadnou, co� by byla jistì �koda.

Pokud i vy chcete mít �anci pøí�tì vyhrát,
odpovìzte na na�e dne�ní soutì�ní otázky:
1. Jaké výroèí si letos pøipomínají Tøi-

necké �elezárny, a.s.?
2. Kolik korun získá autor nejzajímavìj-

�ího sloganu na téma �Pro bohat�í stu-
dentský �ivot�?

3. Jakého umístìní mezi vysokými �kola-
mi dosáhli sportovci na�í univerzity na
leto�ních Akademických hrách v Praze?

Své správné odpovìdi po�lete e-mailem,
noste na INFOCENTRUM V�B-TUO,
resp. do obchodù SUS nebo je vhazujte do
schránek, které jsou umístìny na kolejích
s oznaèením:

AKADEMIK
INFOCENTRUM

nejpozdìji v�ak do 29. 10. 2004. Jména
výhercù se dozvíte v pøí�tím èísle.

Kdo vìnuje ceny do soutì�e tentokrát?

PREMIÉRY

30.9. Holky to chtěj taky 2
Slavíci v kleci
Tatínek
Vesnice

7.10. Bournův mýtus
Company
Jaro, léto, podzim, zima… a
jaro
Touching the Void

14.10. Carmen: Divoká vášeň
Duše jako kaviár
Příběh žraloka
Vybíjená
Anakonda: Honba za
krvavou orchidejí
Zápisník

21.10. Collateral
La Mala educación
Purpurové řeky 2: Andělé
apokalypsy
Touching the Void

28.10. Sky Captain and the World
of Tomorrow
Protivný sprostý holky
Okrsek 49
Vymítač ïábla: Zrození

4.11. Vetřelec vs. Predátor
The Manchurian Candidate
Snowborïáci
Malý černý deník

11.11. Wimbledon
Moje matka je na holky
Open Water
The Last Shot

28.-29.9. ČESKÝ SEN
První èeská filmová reality show. Studenti

pra�ské FAMU objednali kampaò na slav-
nostní otevøení fiktivního hypermarketu
ÈESKÝ SEN...

Kino Prùvan promítá v sále KTVS.
(budova Katedry tìlesné výchovy a sportu
v areálu kolejí).

Apartmán
Cellular

18.11. Milenci a vrazi
The Forgotten
Mariages!

30. 9. Vesnice
Na první pohled pùsobí tato vesnice jako

krásné a klidné místo. Její obyvatelé �ijí har-
monickým �ivotem v témìø idylickém pro-
støedí. Úzce spjatou komunitu v�ak neustále
pronásleduje strach ze záhadných pøí�er, kte-
ré pøebývají v okolních lesích - strach nato-
lik silný a sklièující, �e se hranice vesnice
nikdo neodvá�í pøekroèit. Kdy� ale svéhla-
vý a odhodlaný Lucius Hunt (Joaquin Phoe-
nix) neodolá svodùm neznámého prostøedí
a navzdory varování ze strany vùdce vesni-
ce Edwarda Walkera (William Hurt) i své
matky Alice (Sigourney Weaver) se do ta-
jemného lesa vydá, zaèíná hrozit nebezpeèí,
�e jeho odvá�ný èin nav�dy zmìní budouc-
nost celé vesnice.

Foto: Falcon

5.-6.10. JAK BÁSNÍCI NEZTRÁCEJÍ
NADĚJI

19.-20.10. NON ULTRAS PLUS
26.-27.10. 50x A STÁLE POPRVÉ

2.-3.11. HOREM PÁDEM
Vzájemnì se prostupující tragikomické pøí-

bìhy o osudovém ztrácení a nalézání lásek,
pøátelství, rodin, rodièù a dìtí navzájem.

9.11. MŮJ SOUSED ZABIJÁK 2
16.11. SILNÝ KAFE



Téma: „Ich und meine Zukunft“

Katedra jazykù V�B-TUO uspoøádala ve
dnech 15. dubna a 13. kvìtna 2004 ji� tradièní
soutì� v nìmeckém jazyce konanou ve dvoule-
tém cyklu � støídá se s obdobnou soutì�í v jazyce
anglickém. Ne�lo o pouhé zkou�ení znalostí zís-
kaných ve vyuèování, i kdy� i ty se studentùm
mohly hodit hlavnì v úvodu soutì�e.

Prvního kola, které probìhlo formou písem-
ného testu, se zúèastnilo 16 studentù (11 z EkF,
1 z HGF, 2 z FS, 1 z FBI a 1 z FMMI). 9 studen-
tù, kteøí prokázali nejlep�í znalosti nejen v ob-
lasti slovní zásoby a mluvnice, ale i ve schop-
nosti napsat oficiální dopis nebo porozumìt ne-
známému textu, postoupilo do 2. kola.

Ve druhém kole se u� studenti prezentovali
ústnì. V roce 2002 vyslechla porota práce na
téma �Wo Deutsch zu Amtssprachen gehört�.
Letos jsme zvolili téma �Ich und meine Zukunft�
� �Já a má budoucnost�. Oèekávali jsme tedy
pøedev�ím prezentaci vlastní osoby s dùrazem
na studovaný obor, motivaci ke studiu a hlavnì
pøedstavy o budoucím uplatnìní v rámci ÈR
i v rámci EU.

Vìt�ina soutì�ících pøekvapila velmi dobrý-
mi jazykovými schopnostmi, ale i schopností
reagovat adekvátnì na dotazy poroty. Souèástí
soutì�e bylo samozøejmì i umìní konverzace
v rámci tématu.

Tøíèlennou porotu tvoøili vyuèující Katedry
jazykù V�B-TU Ostrava (PhDr. Formánková,
PhDr. �elazko a Mgr. Folvarèný).

Vítìzové získali finanèní odmìny vìnované
rektorem V�B-TU Ostrava, které jim byly pøe-

Exkurze do Vídně

INZERCE

4. ročník soutěže v jazyce německém 2004

dány na zasedání Vìdecké rady V�B-TUO dne
11. èervna 2004. V�ichni úèastníci 2. kola obdr-
�eli i nìmecké knihy vìnované Goethe-Institu-
tem v Praze a osvìdèení o absolvování soutì�e.

Na prvních 3 místech se umístili následující
studenti (v�ichni z EkF):

1. Olga SIGIDOVÁ 2.500 Kè
2. Jan VEHOVSKÝ 1.500 Kè
3. Andrea WALTEROVÁ 1.000 Kè

Mgr. Libor Folvarèný
Katedra jazykù V�B-TUO

Foto: archív

V závìru letního semestru zorganizovala Kated-
ra jazykù V�B�TU Ostrava pro studenty Ekono-
mické fakulty a oboru Geovìdního a montánní-
ho turismu na Hornicko-geologické fakultì ex-
kurzi do Vídnì.

Vzhledem k tomu, �e se jednalo ji� o ètvrtou
akci podobného charakteru, vycházelo se pøi je-
jím plánování ze zku�eností pøede�lých let.

Program byl zahájen náv�tìvou cestovní kance-
láøe Globus a poboèky mezinárodní pùjèovny auto-
mobilù Hertz. V obou pøípadech byl studentùm
podán zamìstnanci daných firem fundovaný výklad
a zasvìcenì zodpovìzeny v�echny jejich dotazy.

Poté následovala prohlídka leti�tì ve Vídni �
Schwechatu, která se na rozdíl od minulých let,
kdy byla soustøedìna pozornost na technické pro-
story leti�tì, aktuálnì vìnovala spí�e prostorám a
problematice odbavování cestujících ze zemí
Schengenské dohody a mimo ni.

Tradiènì byla zaèlenìna do programu náv�tìva
Ekonomické univerzity ve Vídni s prohlídkou je-
jích uèeben, pøedná�kových sálù a pøedev�ím
skvìle vybavené knihovny a také náv�tìva UNO
� City, sídla OSN ve Vídni s podrobných výkla-
dem prùvodce.

Stejnì jako v pøedcházejících letech se setkal
èasto a� vyèerpávající program s pozitivními
ohlasy z øad zúèastnìných studentù, kteøí si m.j.v
praxi ovìøili nezbytnost mnohdy podceòované
jazykové vybavenosti v dne�ním svìtì.

Za finanèní podporu, bez které by exkurze
v tomto rozsahu nemohla být organizována, pat-
øí podìkování vedení vý�e uvedených fakult.

Mgr. Libu�e Halfarová
Katedra jazykù V�B-TUO

Vítìzové soutì�e � zleva A. Walterová,
J. Vehovský a O. Sigidová




